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Омбудсманът Диана Ковачева изнесе шокиращи данни за психиа-
триите у нас. За лекарства на болни се дават по 68 ст. на ден, а за 
храна - по 1,57 лева.

аеЦ „козлодуй”
може да остане 
на руско 
гориво

снимки бта и дневник

По ПрезумПция

ържавната финансова инспек-
ция обяви това, което на столичани 
им е ясно по презумпция - нечис-
топлътно поведение в управата на 
града им. Оказа се, че за полови-
ната от проверените обществени 
поръчки на столичната община 
за ремонт на централната градска 
зона за период от три години има 
съществени нарушения с индика-
ции за измама (стр. 4). както из-
лиза - гражданите знаят фактите 
преди инспекцията.

Ремонтите не са нещо скрито-по-
крито. като се забавят или са ниско-
качествено изпълнени, всеки вижда. 
и очевидно проблем има, а някой не 
си е свършил работата. това може да 
е станало на ниско ниво - заради не-
вежество на прост работник, или на 
високо, което свидетелства за явна 
некомпетентност или преднамерени 
действия. Обикновено обаче първо-
то е следствие на второ. 

е, щом вече и държавната струк-
тура хвана нередностите, значи хо-
рата са били прави в наблюденията 
си. над десетилетие те с примирение 
следят поредния широкомащабен ре-
монт, обявен с фанфари и приключил 
със скандал. то не беше бул. “Дон-
дуков”, прекръстен на “Фандъков”, 
не бяха ремонтите на ремонта на 
“Графа”, забавените реконструкции 
по трасето на Петицата или озлочес-
тените жълти павета, които й сега са 
на купчинки, вместо наредени... 

Д

Деси ВЕЛЕВА

Стр. 9

военни оркестри
се събират на
фестивал във
велико търново

хърватия 
сложи таван
на Цените 
на 30 храни

Стр. 16

иван колев 
е новият 
треньор
на славия

БсП внесе предложение 
нс да отмени решението, 
с което вдигна забраната за 
внос от Украйна. социали-
стите настояват да се раз-
шири обхватът на ветото и 
то да включва зърнени кул-
тури, плодове и зеленчуци, 
мляко, месо и мед. 

според нинова България 
трябва да вземе това реше-
ние едностранно, както на-
правиха Полша, словакия, 
Унгария и Хърватия. евро-
пейските лидери започват да 
поумняват, докато управля-
ващите в България оглупя-
ват все повече, заяви тя.  

Предложението на БсП 
за забрана за внос на стоки 
от Украйна няма срок, тъй 
като, по думите на лидера 
на БсП, парламентът вина-
ги може да вземе обратно-
то решение, когато това се 
наложи.

Междувременно земедел-

ците обявиха край на проте-
ста и подписаха меморандум 
с правителството.

кабинетът одобри до-
пълнителни разходи от 63 
млн. лева от централния 
бюджет към Държавен фонд 
“Земеделие”.

бсп иска нова забрана 
на вноса от украйна

акад. ангел 
балевски - учен, 
енЦиклопедист 
и патриот

Стр. 3

Правителството предложи меморандум и пари, край на протеста
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Омбудсманът Диана кова-
чева изнесе шокиращи данни 
и снимки за състоянието на 
психиатриите у нас по време 
на дискусията “качеството на 
психиатричната грижа и права-
та на хората с психичноздравни 
проблеми в България: предиз-
викателства и решения”. 

Основният фокус на фору-
ма бе състоянието на психиа-
тричната грижа, достъпът до 
социална подкрепа на хора с 
психичноздравни проблеми и 
ефективната защита на техните 
права. 

според проф. ковачева пре-
доставяната здравна грижа в 
тези места е с лошо качеството, 
има хроничната липса на фи-
нансови средства за издръжка, 
недостиг на качествена храна 
и на съвременни лекарства и 
спално бельо, тежки санитарно-
битови условия, острата нужда 
от  ремонти и пр.

като друг основен про-
блем в психиатричните 
заведения омбудсманът 
изведе липсата на спе-
циализиран персонал. в 
някои отделения на щат 
няма назначен психиатър, 
а работят лекари с друга 

специалност - вътрешни бо-
лести, хирургия обща ме-
дицина, включително и без 
специалност. 

Голямата пренаселе-
ност традиционно е един 
от най-сериозните пробле-

ми, констатирани от омбуд-
смана в държавните психиа-

трични болници. На места има 
стаи с по 10 легла и без доста-
тъчно място за свободно прид-
вижване.

Храноденът е друг от про-
блемите. Храната на един па-
циент за ден в болницата в Бяла 
към август  е 2,76 лв. Отчетена 
е и традиционна липса в ме-
нюто на пациентите на млечни 
продукти, плодове, пресни зе-
ленчуци, риба.

един лекарстводен в бол-
ницата в Раднево за 2021 г. е 
бил 2,01 лв., като през август 
2023 г. той е намален на 1,57 
лв. Дори има психиатрични 

заведения, в които към август 
лекарствата на ден са в размер 
на 0,68 лв., което поражда ог-
ромно притеснение за предос-
тавеното качество на медицин-
ската грижа.

Заради хроничният недос-
тиг на средства омбудсманът 
сезира и председателя на ко-
мисията за защита от дискри-
минация. конкретната причина 
е 10-годишното неизпълнение 
на решение, което задължава 
министерството на здравеопаз-
ването да предостави необхо-
димите финансови ресурси на 
държавните психиатрични бол-
ници за повишаване качеството 
на осъществяваните в тях ме-
дицински услуги и спазване на 
утвърдените медицински стан-
дарти. Основната препоръка на 
омбудсмана от проверките е да 
покаже спешната и остра нужда 
от реформа в държавните пси-
хиатрични болници. 

Изпълняващият функциите главен 
прокурор Борислав сарафов внесе 
предложение до прокурорската коле-
гия на висшия съдебен съвет да обра-
зува дисциплинарно производство за 
налагане на дисциплинарно наказание 
на максим колев, прокурор във вър-
ховна касационна прокуратура.

причината e забавяне на проку-
рорски преписки в периода от януари 
2022 г. до юли 2023 г. това установила 
проверката на работата на прокурора, 
извършена от отдел “Администрати-
вен” на вкп.

според доклада прокурор колев се 
е произнесъл или предприел действия 
със закъснение в срок до 2 месеца по 
34 случая, а със закъснение над 6 ме-
сеца - по 69 случая, като в 22 от тях 

забавянето е от и над 1 година. пре-
писките са му били възложени, докато 
е бил в отдел “специализиран”, и по-
конкретно в групата, която разследва 
корупционни престъпления. към мо-
мента той е в екипа на отдел “съде-
бен” към вкп.

в специализирания отдел прокуро-
рът е наблюдавал преписки с фактиче-
ска и правна сложност при значителна 
натовареност, която е надвишавала 
близо два пъти средната натовареност 
на прокурорите там. 

От прокуратурата са категорични, 
че максим колев се е произнесъл по 
установените 103 случая не само извън 
законоустановените, но и извън разум-
ните срокове с оглед на спецификата на 
работата, с която е бил натоварен.

Народните представители включиха 
като допълнителна точка в седмична-
та си програма  създаването на времен-
на анкетна комисия, която да установи 
всички факти и обстоятелства във връзка 
с машинното гласуване. Искането за та-
кава комисия е на Бсп. според депутата 
социалист Борислав Гуцанов въпросът е 
пряко свързан с националната сигурност 
на страната.

“Няма по-важна точка от тази, свързана 
с националната сигурност на страната ни. 
Защото, ако наистина изборите са манипу-
лирани, фалшифицирани така, както изли-
зат вече не един или два записа в интернет 
пространството - това е пряко свързано с 
националната сигурност”, заяви Гуцанов. 
той припомни, че неслучайно и във Фран-
ция, и в Германия машините са премахна-

ти и отново е преминато към традиционния 
начин на гласуване заради доклади на тех-
ните служби за сигурност. той бе категори-
чен, че социалистите ще разчитат на под-
крепа от останалите партии за създаването 
на въпросната комисия, за да стане предел-
но ясно на всички български граждани как-
во се е случило с последните избори. “Ако 
наистина има подобни манипулации, както 
изглежда - то, те да бъдат изправени, така 
че следващите избори да бъдат проведени 
честно и почтено”, добави народният пред-
ставител от Бсп.

Депутатите решиха да изслушат въ-
трешния министър калин стоянов, пред-
седателя на Централната избирателна ко-
мисия камелия Нейкова и председателя на 
ДАНс пламен тончев за надеждността на 
машините за гласуване. 

Депутатите ще обсъдят създаване 
на комисия за машинното гласуване 

Сарафов погна висш прокурор, 
забавил 103 случая за корупция

Омбудсманът с шокиращи 
данни за психиатриите у нас

Кметът на Троян Донка Михайлова подписа писмо за предваритално намерение за 
побратимяване с китайския град Джингдежен. В града беше  делегация на 45-милионната 
китайска област Дзянси, която се водеше губернатора на провинция г-н Йе Дзянчун.  
Интересът на китайската страна е насочен към обмен най-вече  
в сферата на културата и специално на керамиката

Дългогодишиният кмет на кърджали Хасан Азис няма да бъде 
издигнат за нов мандат. това стана ясно от негов пост във фейс-
бук. вместо него ще бъде номиниран банкерът ерол мюмюн.

през последните пет мандата Азис бе несменяем на поста. 
сега той заяви, че мюмюн е подготвен и достоен кандидат, кой-
то “ще наследи години на отлична работа в община кърджали, 
както и подготвен екип, създал и участвал пряко във всички мал-
ки и големи проекти в града ни”. той благодари за възложената 
отговорност на партията и почетния й председател Ахмед Доган. 
Решението за смяната на Азис е негово.

“тези избори са от изключително значение, за да продължи 
надграждането на всичко постигнато дотук, и за да може кърджа-
ли да продължи бъде образец на европейски мултикултурен град 
на толерантност и разбирателство между всички жители”, заяви 
досегашният кмет.

това, че няма да е кандидат не означава, че приключва с по-
литическата си кариера, разбра се от думите на областния лидер 
на партията Ресми мурад пред БНР. той коментира, че това не е 
отричане, а просто политиката изисква промени. “Хасан Азис е 
заместник-председател на партията. той е ценен кадър и ще полу-
чи престижна позиция”, заяви той.

ДПС се отказа 
от Хасан Азис за нов 
мандат в Кърджали

За лекарства на болни се дават по 68 стотинки на ден, а за 
храна - по 1,57 лева, няма и лекари, алармира Диана Ковачева



българия 3
2023

четвъртък
21 септември

АбонАмент

2023
Можете да се абонирате в: 
„Български пощи“ АД 
до 15 септември 2023 г., 
„Доби прес“ ЕООД 
до 28 септември 2023 г., 
в редакцията на вестника 
до 20 септември 2023 г.

3 месеца - 51 лв.

1 месец - 18 лв.

За повече информация: тел.: 02 9705 203 и 02 9705 216

Каталожен номер: 6

събралите се край со-
фия земеделски произво-
дители обявиха край на 
протеста си. това стана 
след като протестиращите 
одобриха меморандума, 
който им беше изпратен от 
правителството. веднага 
след това представители на 
земеделците тръгнаха към 
софия, за да подпишат до-
кумента, а техниката запо-
чна да се изтегля. Земедел-
ците се бяха събрали край 
Долни богров с намерение 
да влязат с тежка техника в 
центъра на софия в знак на 
протест срещу отпадналата 
забрана за внос на украин-
ско зърно. във вторник ве-
черта се състоя среща при 
премиера, от която стана 
ясно, че няма да се позволи 
скоро внос на слънчоглед 
от Украйна. На срещата 

са били обсъдени всички 
искания на земеделските 
производители, като ще се 
водят и преговори с евро-
пейската комисия за ком-
пенсациите, които страната 
ни може да получи.

преди заседнието на 
мс вчера премиерът Ни-
колай Денков обяви и, че 
ще бъдат отпуснати още  
63 млн. лева допълнително 
за зърнопроизводителите. 
по-късно правителството 
одобри допълнителни раз-
ходи от централния бю-
джет към Държавен фонд 
“Земеделие”. средствата са 
за подкрепа на земеделски-
те стопани по национални 
мерки и за компенсации на 
повишените цени на енер-
гоносители, фуражи, пре-
парати за растителна защи-
та, горива и торове.

бсп внесе предложение Нс да от-
мени решението си, с което вдигна за-
браната за внос от Украйна и да при-
еме обратното решение, обяви вчера 
лидерът на партията корнелия Нинов 
а. предложението на социалистите е за 
разширяване обхвата на забраната и тя 
да включва зърнени култури, плодове 
и зеленчуци, мляко и месо, мед. 

“както виждате, хаоса в сектор 
“Земеделие” се задълбочава, няма кон-
кретни решения, има недоволство сред 

земеделците, има опит да ги настрой-
ват едни срещу други, тази агония не 
може да продължава дълго. секторът 
се нуждае от преструктуриране и от 
стратегически решения”, заяви Нинова 
в кулоарите на Нс.

тя смята, че българия трябва да взе-
ме това решение едностранно, както 
направиха полша, словакия, Унгария 
и Хърватия. според нея европейските 
лидери започват да поумняват, докато 
управляващите в българия обратното - 

оглупяват все повече. Нинова припом-
ни, че този сектор и в европа, и в бълга-
рия е ключов и тези, които са отговорни 
държавници, взимат решения на защита 
на родното си производство. 

корнелия Нинова очаква подкрепа 
от политическите сили, които и пър-
вия път гласуваха забраната да остане, 
но изрази надежда тези, които пред-
ложиха и подкрепиха падането на за-
браната да са си променили мнението. 
“въпросът да се обсъди внимателно, 

не става въпрос единствено за слънчо-
гледа, става дума и за преразпределяне 
на субсидиите за плодове, зеленчуци, 
мляко и месо, за защита на малките и 
средни производители”, заяви още ли-
дерът на бсп.

предложението на бсп за въвеж-
дане на забрана за внос на стоки от 
Украйна няма указан срок, тъй като по 
думите на лидера на бсп, Нс винаги 
може да вземе обратното решение, ко-
гато това се наложи.

работата на държавата 
и на Народното събрание 
трябва да бъде фокуси-
рана в една посока - да 
бъде от полза на малките и 
средните земеделски про-
изводители. в противен 
случай земеделието ни е 
обречено, заяви народни-
ят представител от “бсп 
за българия” иван иванов 
по бНт. според него има 
липса на диалог между из-

пълнителната и законода-
телната власт и най-вече 
с потърпевшите в лицето 
на земеделските произво-
дители. по неговите думи, 
когато диалогът е нару-
шен, държавата трябва да 
бъде медиатор и да търси 
решение, докато в случая 
е взривила ситуацията. Де-
путатът бе категоричен, че 
националният интерес е да 
се защитят родните произ-

водители - тези, които съз-
дават тук работни места. 
“Не само зърнопроизво-
дители, но и животновъди 
и производители на пло-
дове и зеленчуци, които са 
едни от най-големите ра-
ботодатели. в момента те 
са най-ощетени и съвсем 
справедливо протестират, 
защото националният ин-
терес бе предаден”, каза 
още социалистът. 

Още 8 партии и организации ще се 
включат в сформираната преди дни ши-
рока лява местна коалиция “бсп за бъл-
гария” за съвместно участие на изборите 
в софия и подкрепа за кандидатурата на 
ваня григорова за кмет на столичната 
община.

това са пп “Нова Зора”, пп “ев-
ропейска сигурност и интеграция”, пп 
“съюз на отечеството”, пп “Земеделски 
съюз “александър стамболийски”, сп 

“български път”, Национално движение 
“Народна сила”, Движение “Хан кубрат” 
и сдружение “солидарна българия”.

Участниците в широкото ляво обеди-
нение си поставят за цел да отстояват и 
съдействат за провеждането на демокра-
тични и честни избори, гарантиращи сво-
бодната воля на българските граждани, 
както и да отстояват общи възгледи, по-
зиции и действия по време на предизбор-
ната кампания в столичната община.

Край на протеста 
на земеделците

бСП предлага нова забрана 
на внос от Украйна
Социалистите поискаха вето и за мляко, месо, плодове, зеленчуци и мед

Иван Иванов: 

Държавата трябва да работи
за малките производители

още партии влизат в местната лява 
коалиция за изборите в София

СниМка БТа
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в половината от провере-
ните обществени поръчки на 
столична община за периода 
2018 г. до края на 2021 г. за 
ремонт на централната градска 
зона има съществени наруше-
ния, както и установени инди-
катори за измама. това сочат 
данните от проверка на аген-
цията за държавна финансова 
инспекция (аДФи), възложена 
от министъра на финансите.

процедурите и договорите 
се отнасят за основния ремонт 
и обновлението на т.нар. Зона 
4 от софийския център, която 
включва например пл. “Народ-
но събрание”, бул. “Цар  Осво-
бодител”, пл. “св.ал. Невски”. 
въпросният ремонт започна 
през 2018 г., като в първия му 
етап бяха извършени само част 

от планираните обновления.  
проверени са шест про-

цедури по реда на Закона за 
обществените поръчки, седем 
договора за възлагане, както 
и изпълнението на договор за 
безвъзмездна финансова по-
мощ по Оперативната програ-
ма “региони в растеж” 2014-
2020. 

От аДФи са установили 
редица нарушения в три от 
шестте проверени процедури. 
Например в една от тях е създа-
дена методика за оценка, която 
не гарантира реална конкурен-
ция и не дава възможност да се 
оцени нивото на изпълнение, 
предложено във всяка оферта. 
по тази процедура е сключен 
договор за строителство за 
почти 20 милиона лева. 

при втората процедура, ко-
ято е за избор на строителен 
надзор, комисията е отстрани-
ла трима участници, тъй като 
са предложили по-благопри-
ятни от средната стойност на 
предложените цени на остана-
лите участници, без да изложи 
по същество мотивите, с които 
отхвърля писмените обяснения 
на отстранените кандидати.

в третата процедура за из-
бор на екип за управление и 
изпълнение на проекта е уста-
новено, че в офертите на от-
странените пет от общо шест 
участници, има предложе-
ния, които са аналогични на 
предложените от единствения 
участник, допуснат до оценка. 
въпреки това комисията е при-
ела, че е налице съответствие, 

водещо до отстраняване от 
участие. в дейността на коми-
сията аДФи е установила ин-
дикатор за измама.

проверката на изпълнение-
то на седем договора установя-
ва нарушения в четири от тях, 
пишат още от агенцията. “в 
три договора на обща стойност 
близо 22 млн. лв. с ДДс не са за-
щитени финансовите интереси 
на възложителя. в два от тях не 
е предвидена гаранция, обезпе-
чаваща авансово преведените 
средства. при третия договор 
е допуснато възстановяване на 
дължимия аванс в размер на 
2,5 млн. лева по сметка на сто-
личната община четири месеца 
след изтичане срока на валид-
ност на банковата гаранция за 
авансово преведени средства и 

след прекратяване на договора. 
в един от проверените догово-
ри на стойност 21,5 млн. лева 
също е установен индикатор за 
измама, тъй като мотивите за 
прекратяването му противоре-
чат на представените в хода на 
финансовата инспекция доку-
менти. в същия договор е ус-
тановено, че от страна на сто-
лична община, строителният 
надзор и външният консултант 
не е осъществяван контрол.

От столичната община 
отговориха, че по нито един 
от проверяваните 6 договора 
нямало щета за бюджета на 
софия. според кметството 
твърденията на аДФи са един-
ствено за възможни рискове, 
които не са се реализирали при 
изпълнението на договорите.

Националната научна конференция “предприемачеството през 
погледа на младите хора - възможности и мечти”, организирана от 
“сОНик старт” и сУ “крум попов” под егидата на кмета на 
Община левски любка александрова, започна в града.

в официалния старт на конференцията участваха представите-
ли на академичната общност, ментори, които ще подкрепят учас-
тниците със своите академични знания и опит в мисията им за 
просперитет на младите хора в българия.

кметът на Община левски любка александрова поздрави 
всички участници в мащабния научен форум и изрази радостта 
си, че идеята за него е вече факт и три дни левски ще бъде акаде-
мично градче.

“изключително важно е, докато сте ученици, да усетите сил-
ната си страна, таланта, защото после този талант, развит в учени-
ческите години, ще ви даде възможност за истинска реализация и 
във висшето образование, и в живота. това дава шанс на всеки да 
успее”, каза г-жа александрова.

Подозират измами в 
договори за ремонти в София 
От АДФИ са установили редица нарушения в три от шестте проверени 
процедури на Столичната община за реконструкция в центъра на града

случаите на домашно на-
силие у нас са се увеличили с 
60% за първите осем месеца 
на годината. това съобщиха 
от главната дирекция “Наци-
онална полиция”. в периода 

януари-август 2023 г. са реги-
стрирани около 1100 случая на 
домашно насилие. Най-много 
са те в областите велико тър-
ново и перник. миньорският 
град е първенец на база изда-

дени заповеди за защита от 
домашно насилие. Най-малко 
случаи пък са регистрирани 
във видин. 

От гДНп уточняват, че от 
началото на 2023 г. има обра-

зувани много досъдебни про-
изводства за случаи на телесно 
увреждане, както и за домашно 
насилие, което е психическо.

“има нулева толерантност 
на извършителите на домашно 

насилие и всеки един случай се 
разследва бързо и незабавно. 
Хората се осмелиха да сезират 
за помощ”, заяви Зорница Шу-
манова, началник сектор “До-
машно насилие” в гДНп.

Случаите на домашно насилие с ръст от 60%

Научен форум в подкрепа 
на младите в град Левски  

СнИмкА БТА

Пред сградата на Съдебната палата в София се проведе 
пореден протест на родители на загинали при пътни произшествия

в русе се проведе извънредно заседание на 
комисията за детето във връзка с изнесения 
от медиите сигнал за непълнолетни момичета, 
употребяващи райски газ. Общината се само-
сезира в качеството си на един от органите по 
закрила и правомощията й по Закона за закрила 
на детето. 

Целта на извънредното заседание бе да се 
координират действията и да се обмени инфор-
мация между компетентните органи на общин-
ско ниво. Обсъден бе рискът от разпростране-

нието и употребата на психоактивни вещества. 
Дадени бяха предложения за подобряване на 
междуинституционалната работа и намаляване 
на случаите на застрашени деца. 

На срещата бе представена общинската по-
литика за превенция употребата на наркотични 
вещества. Набелязани бяха възможните дей-
ности и предприемане на мерки от отговорните 
институции за последваща работа и взаимо-
действие за решаване и овладяване на употре-
бата на наркотични вещества сред децата.

Община Русе с мерки срещу райския газ
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компаниите с приходи над 1,5 млрд. 
лв лв., осъществяващи дейност в ес, 
трябва да оповестяват публично, инфор-
мация за платения от тях корпоративен 
данък в различните държави и юрисдик-
ции. това предвижда проект на Закон за 
изменение и допълнение на Закона за 
счетоводството, публикуван за общест-
вено обсъждане на 19 септември. 

Целта на промените е да бъде син-
хронизирана нормативна уредба в Бъл-
гария с разпоредбите на евродиректи-
ва, целяща по-голяма корпоративна 
прозрачност. според предварителната 
оценка на законопроекта е записано, че 
сложните данъчни правила и неприкос-
новеността на данъчната информация 
позволяват на някои мултинационални 
предприятия да следват стратегия на аг-
ресивно данъчно планиране.

“За разлика от малките и средни пред-
приятия и индивидуалните данъкоплатци, 
мултинационалните предприятия са спо-
собни да се възползват от пропуските в 
националното и международното данъчно 
законодателство, за да прехвърлят печал-
бите си от една държава в друга и така да 
намалят плащаните данъци”, пише още в 

документа. според оценка, извършена от 
европейската комисия, ежегодните загуби 
на държавите членки на ес от избягването 
на данъци от страна на мултинационални-
те предприятия възлизат на стойност меж-
ду 50 и 70 млрд. евро.

в случай че групата осъществява дей-
ност в ес само чрез дъщерни предприя-
тия и клонове, те трябва да публикуват и 
предоставят на разположение деклараци-
ята на крайното предприятие майка, а ако 
такава не е на разположение, да изготвят 
и публикуват декларация, съдържаща 
цялата информация, с която разполагат. 
предвидена е възможност декларацията 
да бъде публикувана на едно място в ес, 
като се осигури безплатен достъп за всич-
ки заинтересовани лица в съюза.

информацията, която ще подлежи на 
деклариране, включва начисления и пла-
тен подоходен/корпоративен данък, как-
то и друга свързана информация като: 
естество на дейността, оборот, брой слу-
жители, печалба преди данъчно облагане 
и др. оповестяването ще се прилага от 1 
януари 2025 г. за годишните финансови 
отчети за 2024 г., пише още в съпътства-
щите документи.

с промените се въвеждат и наказания 
за фалшиво счетоводство с цел подкуп-
ване на чужди длъжностни лица или за 
укриване на такъв подкуп”. “предвижда 
се с новите увеличени глоби и имущест-
вени санкции ,от 5 000 до 15 000 лв., за 
физическото лице, а на предприятието - 
от 10 000 до 20 000 лв.

според данни на нап сред най-го-

лемите данъкоплатци по внесен корпо-
ративен данък за 2022 г. попадат четири 
енергийни дружества- аеЦ “козлодуй” 
еаД, национална електрическа компа-
ния еаД, “Булгартрансгаз” еаД и теЦ 
“марица изток 2” еаД), както и три до-
бивни компании (“аурубис” България 
аД, “елаците”-мед аД и “Дънди пре-
шъс металс челопеч”еаД). 

кметовете или посочени от 
тях длъжностни лица ще имат 
право да глобяват при неспаз-
ване на общинските наредби за 
боклука. това предвиждат про-
мени в закона за управление на 
отпадъците, които депутатите 
приеха на първо четене. 

в мотивите е посочено, че 
през 2021 г. с решение на вър-
ховния административен съд е 

отменен текст от наредбата за 
отпадъците в софия, с който 
се дава право на кмета да на-
лага глоби с издаване на на-
казателно постановление. от 
решението на съда следвало, 
че за останалите градове важи 
същото - тоест те не могат да 
издават наказателни постано-
вления за наложените санк-
ции. поради това се налагало 

даването на това право да се 
запише изрично в закона.

след приемането на второ 
четене, кметовете вече ще могат 
да издават без проблем наказа-
телни постановления. специал-
но за столицата пък в наредбата 
е записано, че собствениците 
и ползвателите на недвижими 
имоти са длъжни да поддържат 
чистотата около тях. новите 

текстове давали възможност при 
неспазването на тези изисквания 
да се налагат глоби, както и за 
нерегламентирано изхвърляне 
на строителни отпадъци.

ако си правим сами ремонт 
вкъщи, е забранено да изхвърля-
ме тухли, бетон, плочки и други 
строителни отпадъци в общите 
контейнери. а за събирането на 
отпадъците по закон отговарят 

кметовете. изключение правят 
единствено старите гуми и дре-
хи. отговорност на общините е 
да събират и опасни битови от-
падъци - бои, химикали, вклю-
чително пестициди, продукти 
от грижи за домашни любимци, 
химичните вещества и препара-
ти, използвани в домакинствата, 
дезинфектанти, електрически и 
електронни уреди.

Увеличение на лихвите, но най-вече тези по креди-
тите и по-малко на тези по депозитите, очаква финан-
совият сектор, показва изданието ДФинансов сектор: 
оценки и очаквания”, което е публикувано на сайта на 
министерството на финансите. в него прогноза правят 
търговски банки, инвестиционни посредници, пенсион-
ноосигурителни дружества и управляващи дружества.

и през трето тримесечие се запазват очакванията 
на повечето от анкетираните за увеличение на лихве-
ните проценти по депозитите. Балансовите стойности 
при депозитите в долари се покачват спрямо оценките в 
предходното издание, докато тези за депозитите в лева 
и евро минимално се понижават. Забелязва се преобла-
даващ дял на предвиждащите увеличение на лихвените 
нива сред търговските банки и инвестиционните посре-
дници, докато отговорите на пенсионноосигурителните 
и управляващите дружества са почти еквивалентно раз-
пределени в подкрепа на запазване на текущите лихви и 
на тяхното увеличение. като цяло прогнозите съответ-
стват на политиките на основните централни банки - Фед 
и еЦБ обявиха повишаване на основния лихвен процент 
и през юли, но очакванията са за скорошно достигане на 
върха на лихвените проценти.

прогнозите за лихвените равнища по кредитите се 
запазват в посока увеличение през текущото спрямо 
предходното тримесечие. поскъпване на кредитния ре-
сурс се очаква при всички валути. Забелязва се много 
по-голям синхрон в оценките за лихвената динамика 
при кредитите в сравнение с предвижданията на рес-
пондентите за лихвите при депозитите, се посочва в 
анализа. според повече от половината анкетирани, ни-
вото на междуфирмената задлъжнялост в икономиката 
ще продължи леко да се увеличава.

аеЦ “козлодуй” ще 
може да продължи да из-
ползва руско гориво и за 
пети блок в случай, че не 
е готово разрешението за 
използване на американ-
ско гориво до май дого-
дина. това обясни пред-
седателят на агенцията за 
ядрено регулиране Цанко 
Бачийски. по думите му 
обаче, има шанс все пак 

горивото да бъде разре-
шено в срок. първите 
доставки се очакват през 
април. тече и процедура 
за разрешаване на тяхно-
то съхранение на площад-
ката на аеЦ “козлодуй”.

руското гориво за 
пети блок се изчерпва 
през май,  предаде Бнт. 
Дотогава трябва да бъде 
одобрено горивото доста-

вяно от компанията Уес-
тингхаус като в момента е 
започната процедура.

“компромис с безо-
пасността агенцията ни-
кога не е правила и няма 
да направи ако имаме 
и най-малки съмнения, 
процесът ще продължи 
дотогава докато не бъде 
доказано, че горивото е 
безопасно”, заяви пред-

седателят на аЯр Цанко 
Бачийски.

междувременно про-
дължават доставките на 
руско гориво за шести 
блок, така че мощност-
та ще има достатъчно 
свежо гориво до 2033 
година. то може без про-
блем да се използва при 
нужда в пети блок. ако 
атомната централа сло-
жи от него, ще трябва да 
изчака с използването на 
гориво от друг източник 
четири години.

агенцията е избрала 
компании, които да й по-
могнат при одобряване на 
горивото, за да може да се 
вмести в срока.

“За да ускорим проце-
са имаме договор с френ-
ски институт и консорци-
ум от украински и чешки 
специалисти, които по 
обособена позиция ще да-
дат своето заключение”, 
уточни Бачийски.

“Блоковете при това 
състояние на оборудва-
нето и при този начин на 
експлоатация могат да 
работят още 30 години”, 
допълни той.

Фирмите с високи печалби 
с публично оповестени данъци
Евросъюзът губи 50-70 млрд. евро. 
от укриване на налози

Дават право на кмета да глобява за боклук на улицата

Очакват нов скок 
на лихвите

АЕЦ „Козлодуй” може да остане на руско гориво
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страната ни не е подготве-
на за излизането на битовите по-
требители на свободния пазар на 
електроенергия,коментира енергий-
ният експерт Иван Хиновски. пред 
Бнт той уточни, че темата се обсъжда 
от 10 години насам, но администра-
цията не си е свършила работата:

според Хиновски, когато пазарът 
на ток за битовите потребители се 
освободи, цените веднага ще хвръкнат 
нагоре. първоначално такава е била ре-
акцията на всички останали пазари, на 
които това е направено. след известно 
време цените се успокояват. 

в началото на седмицата парла-
ментът прие пълна либерализация на 
пазара на ток на едро до края на 2023 
г., а битовите потребители остават на 
регулирания пазар до 2026 г.

“на първо място трябва да приеме 
наредбата за енергийно бедните по-
требители, тъй като без нея не можем 
да мръднем напред. най-важното не е 
направено. предстои ни минимум го-
дина дискусия в общественото прос-
транство за това кои са критериите за 
енергийно бедно домакинство. крите-

риите за това са три: месечни доходи, 
имотно състояние или здравословно 
състояние. Идеята е водещи да бъдат 
доходите, но да се отчита задължител-
но и имотното състояние.

според Хиновски това обаче може 
да стане само на общинско ниво и зато-
ва в процедурата трябва да бъдат реги-
стрирани общините, които да създадат 
базите данни за енергийно бедни.

“няма краен срок, в който да се ли-
берализира пазарът на ток за битовите 
потребители, но България е обещала 
да го направи до 2026 г., за да усвои 
средства по плана за възстановяване и 
устойчивост”, каза още Хиновски.

още тази година агенция 
“пътна инфраструктура” ще 
възложи идейно проектира-
не на по една допълнител-
на лента на автомагистрала 
“тракия” поне в участъка 
между софия и пловдив, 
съобщи регионалният ми-
нистър андрей Цеков.

според него бюджетът 
на агенцията за догодина 
предвижда възлагането на 
идейни проекти с пълни 
геоложки проучвания и из-
работването на подробни 
устройствени планове за 20 
изключително важни пър-
вокласни пътни участъка, 
които да достигнат стандар-
тите за скоростни пътища.  
сред трасетата, които ще 
бъдат разширени, са по на-
правлението русе - разград 
- Шумен, силистра - Шу-
мен, Шумен - Ямбол, Ям-
бол - Лесово, Бургас - мал-
ко търново, свищов - русе, 
враца - оряхово и др. 

“това са участъци от ре-
публиканската пътна мре-
жа, които са залегнали в 
националната ни концепция 

за пространствено разви-
тие и които следва да бъдат 
двигателят на регионалното 
развитие”, подчерта минис-
търът и допълни, че целта 
е да се създадат условия 
за подобряване на пътната 
безопасност, за намаляване 
на пътния травматизъм и за 
подобряване на жизнения 
стандарт и начина на живот 

на българските граждани. 
амбицията на сегашното 
ръководство на министер-
ството е съвсем скоро да 
бъде предложен и механи-
зъм, който да позволи стро-
ителството на магистрала 
“Хемус” да продължи.

апИ е в готовност да за-
почне строителството и на 
последния етап от магис-

трала “струма”, заяви още 
Цеков. той уточни, че това 
може да стане веднага след 
като получи одобрението на 
европейската комисия. 

За скоростния път  
ви дин-Ботевград вече са 
преодолени териториално-
устройствените и инженер-
но-техническите въпроси и 
до края на 2025 година пътят 

трябва да бъде завършен. За 
съжаление обаче работата по 
трасето монтана - мездра 
ще трябва да започне отна-
чало, обясни Цеков. 

скоро трябва да започне 
и строителството на участък 
от магистралата Дупница - 
Гюешево, стана известно от 
думите на министъра, след 
като тази година вече има 
сключен договор за изработ-
ка на подробен устройствен 
план и технически проект.

в края на есента се оч-
аква апИ да обяви общест-
вена поръчка за участъка 
от Бяла до велико търново 
- част от магистралата русе 
- маказа, остава трасето ве-
лико търново - маказа, до 
гръцката граница и връзки-
те с магистралите “тракия” 
и “марица”. 

“магистрала “черно мо-
ре” в момента е във фаза 
екологична процедура и 
се очаква проектирането и 
строителството да започне в 
рамките на следващата или 
началото на по-следващата 
година”, обясни още Цеков.

Обява

Обява За СРЕЩа За ОбЩЕСТвЕНО ОбСЪЖДаНЕ
на основание чл. 97, ал. 4, във връзка с чл. 81, ал. 1, т. 2 от Закона за опазване на околната среда

 
ТОПЛОФИКаЦИя - СЛИвЕН - ИНЖ. аНГЕЛ аНГЕЛОв ЕаД 

8800 гр. Сливен, бул. „Стефан Караджа”  №23
УвЕДОМява

всички заинтересовани физически и юридически лица, че е организирана среща за обществено обсъждане на 
Доклад за оценка на въздействието върху околната среда (ОВОС) с всички приложения към него за инвести-
ционно предложение: „Промяна в параметрите, при които е издадено комплексно разрешително №510-
Н1/2018 г., актуализирано с Решение №510-Н1-ИО-а1/2019 г.“ с възложител „Топлофикация - Сливен 
- инж. ангел ангелов” ЕаД.

Срещата ще се проведе на 26.10.2023 г. от 11:00 часа, зала „Киносалон” на Военен клуб Сливен, с адрес: гр. 
Сливен, бул. „Цар Освободител” №5.

Докладът за ОВОС и приложенията към него, в т.ч. доклад за оценка на степента на въздействие (не е из-
искан от компетентния орган) и оценката по чл. 99а, ал. 1 ЗООС (не е налична) и/или оценка по чл. 99б, ал.1 от 
ЗООС (не е приложима за обекта) е на разположение на интересуващите се всеки работен ден от 25.09.2023 г. 
до 25.10.2023 г. включително, от 9:00 до 17:00 часа, в Министерството на околната среда и водите с адрес: гр. 
София, бул. „Мария Луиза” №22, Община Сливен с адрес: гр. Сливен, бул. „Цар Освободител” №1 и на адреса 
на „Топлофикация - Сливен - инж. Ангел Ангелов” ЕАД - гр. Сливен, бул. „Стефан Караджа” №23. 

Документите са достъпни и на интернет страницата на компетентния орган по околна среда на адрес: 
https://www.moew.government.bg. 

Писмени становища могат да се предоставят в Община Сливен с адрес: гр. Сливен, бул. „Цар Освободи-
тел ” №1, както и на адреса на „Топлофикация - Сливен - инж. Ангел Ангелов” ЕАД: гр. Сливен, бул. „Стефан 
Караджа” №23 или на срещата за обществено обсъждане. 

За контакти по общественото обсъждане от страна на възложителя: Антоанета Миланова, тел. 
за връзка: 0889 22 83 82.

Започва проектирането 
на още една лента на „Тракия”
20 важни участъка ще получат статут на високоскоростни пътища 

през миналата година гражданите на ес на възраст 20-64 г. са работили 
средно 37,5 часа седмично, сочат публикувани вчера данни на евростат.

сред страните членки на блока обаче се наблюдават съществени различия. 
работната седмица е най-дълга в Гърция (41 часа), полша (40,4 часа), румъния 
и България (по 40,2 часа). с най-кратка работна седмица е нидерландия (33,2 
часа), следвана от Германия (35,3 часа) и Дания (35,4 часа), предаде Бта.

пазарът на нови ав-
томобили в страните 
от европейския съюз 
e нараснал за 13-ти 
пореден месец през 
август (787 626 ново-
регистрирани коли). 
отчетеният ръст е бил 
21 на сто спрямо ав-
густ 2022 г., показват 
данните на европей-
ската асоциация на ав-
томобилостроителите 
(ACEA), огласенивче-
ра на сайта й.

България е била 
страната от евросъюза, 

в която през август е 
отчетено най-голямо 
увеличение (38,7 на 
сто) на регистрираните 
нови автомобили (3421) 
спрямо същия месец 
на 2022 г. (2482 нови 
коли), сочат данните 
на европейската асо-
циация на автомобило-
строителите - ACEA. 

през юли тази го-
дина броят на новоре-
гистрираните автомо-
били у нас е бил 3370.
Двуцифрен ръст е реги-
стриран и на водещите 

пазари за автомобили в 
ес- Германия (+37,3 на 
сто, 273 417 новореги-
стрирани коли), Фран-
ция (+24,3 на сто, 113 
599 новорегистрирани 
коли) и Италия (+11,9 
на сто, 79 727 ново-
регистрирани коли).в 
България делът на но-
ворегистрираните елек-
трически автомобили 
през миналия месец 
е бил 4,4 на сто. най-
много са били новите 
коли с бензинови дви-
гатели - 72,9 на сто.

ЕкспЕрт:

Рано е битовите потребители 
да излизат на свободния пазар

Иван Хиновски

Българите са сред европейците 
с най-дълга работна седмица

Отчитаме най-голям годишен 
ръст на нови автомобили 
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ЕкспЕртЕн доклад:

За втори път Община Садово се възползва от възмож-
ността да участва с проектно предложение в ИСУН 2020 № 
BG06RDNP001-19.610-0093 Подготовка на местните общно-
сти за прилагане на подхода ВОМР през програмен период 
2021 - 2027 СНЦ „МИГ - Община Садово“ ЗА ПРЕДОСТАВЯНЕ 
НА БЕЗВЪЗМЕЗДНА ФИНАНСОВА ПОМОЩ ПО ПРОЦЕДУРА № 
BG06RDNP001-19.610 ЗА ПОДБОР НА ПРОЕКТИ ЗА ПОДГОТ-
ВИТЕЛНИ ДЕЙНОСТИ ПО ПОДМЯРКА 19.1 „ПОМОЩ ЗА ПОД-
ГОТВИТЕЛНИ ДЕЙНОСТИ“ ОТ МЯРКА 19 „ВОДЕНО ОТ ОБЩ-
НОСТИТЕ МЕСТНО РАЗВИТИЕ“ ОТ ПРОГРАМА ЗА РАЗВИТИЕ 
НА СЕЛСКИТЕ РАЙОНИ 2014-2020. Ръководителят на управля-
ващия орган на Програмата за развитие на селските райони 2014 
- 2020 г. одобрява проектното предложение на СНЦ „МИГ - Об-
щина Садово” и през март 2023 г. е подписан Административен 
договор -РД 50-96/24.03.2023 г. С изпълнението на дейностите, 
включени в проекта, местната общност ще получи информация 
за новите възможности, които се откриват чрез инструментите 
на Европейския съюз структурните фондове Програма „Околна 
среда 2021 - 2027” (ПОС), Министерство на околната среда; Кон-
курентоспособност и иновации 2021-2027 (ПИКП), Министерство 
на иновациите и растежа; Програма „Образование“ 2021 - 2027 
(ПО), Министерство на образованието, Програма „Развитие на 
човешките ресурси“ 2021-2027 (ПРЧР), министри по труда и соци-
алната политика и Стратегическият план за развитие  2023 - 2027 
МЗХ, подхода Лидер (СПРСР), Министерство на земеделието и 
храните.

Информационните срещи и обученията, които ще се провеж-
дат на територията на Община Садово, ще послужат за определя-
не на потребностите на населението и разписване на интервенции 
в стратегията ВОМР, които да гарантират привличане на ресурс 
за стартиращ бизнес и на вече разработен бизнес на двете тери-
тории. Чрез подхода Лидер, до местната общност достига повече 
ресурс от ЕС и той спомага за подобряване на инфраструктурата 
в населените места и запазване на културното историческо на-
следство за поколенията. Подобряването на качеството на живот 
за територията е важна цел на ръководството на СНЦ „МИГ - Об-
щина Садово”.

С проведените информационни срещи, конференция и воде-
ните разговори се потвърждава интересът на местната общност, 
че има необходимост от привличане на допълнителен  ресурс за 
територията, за да стане тя по-привлекателна за младите хора. 
Достъпът до социални услуги, подобряването на материалната 
база на училищата и детските градини са само част от възмож-
ностите, които дава подходът Лидер за териториите, които ще из-

готвят стратегии за ВОМР. Ресурсът, който е включен в СВОМР на 
„МИГ - Община Садово”, ще се ползва само от местната общност 
и заинтересовани страни от общината. В различните програми е 
възможно да се включат както публични бенефициенти - община, 
неправителствени организации, читалища, така и юридически 
лица - микро, малки, средни и големи предприятия от различни 
сектори на икономиката. Приоритетите на територията са да се 
създават работни места и да се изпълняват различни проекти със 
средства от ЕС, които да направят територията по-привлекателна 
за туристи и за местните хора. 

Земеделието е сектор с най-голяма заетост на работещи 
хора, важно е да се инвестира в него, за да се ползват рационално 
природните ресурси и да се подобри конкурентоспособността. В 
стратегията за ВОМР земеделските стопани ще имат възможност 
да се възползват от ресурс, който е пряко свързан с основната 
дейност по създаване на трайни насаждения, животновъдни обек-
ти, преработка на земеделска дейност и неземеделски дейности 
- да диверсифицират своята дейност (примери: счетоводни услуги, 
социални услуги, сервизи, производства на микропредприятия из-
вън земеделието, като текстил, метали и др.).

Друга възможност, от която ще се възползва територията, е 
подобряване на инфраструктурата (улици, детски площадки, пар-
кове, осветление и др.) на населените места в Община Садово.

Децата са нашето бъдеще и инвестирането в тяхното развитие 
още от ранна възраст е задължение не само на родителите, но и 
на цялото общество; всички тези положени грижи ще се възнагра-
дят с времето. Чрез различни обучения на педагогическия и непе-
дагогическия персонал медиаторите ще се създаде една по-добра 
среда за учащите в училищата на територията на „МИГ - Община 
Садово”.

Програмата за околна среда е инструмент, който ще доприне-
се за запазване на голямото природно и културно богатство на те-
риторията на МИГ-а. Двата приоритета, които са застъпени в нея, 
са показател, че цялото общество трябва да полага грижи, тъй 
като природата сме я взели назаем от нашите деца. Биоразноо-
бразието и отпадъците са пряко свързани с опазването и подобря-
ване на качеството на живот на населението и природата е наш 
дом, трябва да я оставим за поколенията в по-добро състояние.

Прилагането на подхода Лидер на територията „МИГ - Община 
Садово”, ще гарантира на общината убеденост, че гражданите й 
ще имат адекватен достъп до средствата от Европейските фондо-
ве. Чрез стратегията за ВОМР общините ще имат възможност да 
партнират с други европейски страни и да обменят добри практики 
в различни социални, културни и други дейности.

Подобряването на качеството на живот за територията 
е важна цел на екипа на СНЦ „МИГ - Община Садово”

европейският съюз ще 
трябва да се реформира ос-

новно до 2030 г., ако иска да 
избегне колапс преди раз-

ширяването си с други дър-

жави като Украйна, цитира 
12 френски и германски 
експерти гръцкият вестник 
“катимерини”. Докладът, 
поръчан от двете най-голе-

ми държави в еС и предста-

вен в Брюксел, има за цел да 
преразгледа правилата и да 
подготви управлението на 
съюз с 30 или повече дър-

жави.
“ясно е, че разширяването 

на еС е в интерес на всички 
нас и че поради това трябва 
да започнем още сега да пра-

вим всичко, за да бъде еС го-

тов”, коментира германският 
министър по европейските 
въпроси Ана Лурман.

“по геополитически при-

чини разширяването на еС е 
добре застъпено в списъка с 
приоритети, но еС все още не 
е готов да приеме нови чле-

нове нито институционално, 
нито политически”, подчер-

тават експертите.
Авторите предвиждат мо-

дел на еС в четири концен-

трични кръга: вътрешен кръг 
(членовете на еврозоната и 
Шенген); еС (сегашният); 
асоциирани членове; евро-

пейска политическа общност 
(свободно сдружение на ев-

ропейски лидери, които се 
срещат два пъти годишно, за 
да разговарят). 

За да функционира ус-

пешно евросъюзът, експер-

тите предлагат премахване 
на правилото за единоду-

шие. то би могло да оста-

не за външната политика и 
политиката на сигурност, 
но може да се замени със за-

силено мнозинство по дру-

ги въпроси, като данъчното 
облагане например. Друга 
идея е да се разпредели по-
голяма тежест на гласовете 
в Съвета между по-малките 
държави от еС, за да се ба-

лансира загубата на нацио-

налното вето.
експертите предлагат още 

“диференциация” в рамките 

на еС. т.е. някои членове ще 
могат свободно да напредват, 
без да изчакват останалите. 
това е стара идея, отхвърле-

на от европейските държави, 

които изразяват опасения от 
европа на няколко скорости, 
в която биха могли да бъдат 
изместени на втори план.

в доклада се предлага да 

се намали броят на членовете 
на ек, както и да се ограничи 
броят на членовете на евро-

пейския парламент до макси-

мум 751.

ЕС „замръзва” до 2030 г.
Преди да се разшири, общността трябва 
да се реформира, предлагат Париж и Берлин

Цените на 30 храни са замразени в Хърватия с 
наредба на правителството заради инфлацията. 

продуктите с ограничени цени са кисело мляко 
в чаша и бутилка - 40 цента, опаковка ненарязано 
сирене гауда - 6,49 евро, ориз - 2,29 евро за кило-

грам, половин килограм спагети - 1,09 евро, прес-

ни яйца размер “м” - 2,45 евро, свински врат без 
кост - 5,49 евро, телешки врат с кост - 6,99 евро, 
пилешки или пуешки кренвирши - 2,69 евро, пет 
килограма картофи - 3,99 евро, моркови на едро - 
0,89 евро, и др.

търговците могат сами да решат с колко да сля-

зат под тази максимална цена, която ще е в сила 6 
месеца.

За слънчогледовото олио, млякото, брашното, 
захарта, цялото пиле и свинската кайма остават 
ограниченията от предишния пакет.

това е петият пакет от мерки срещу инфлацията 
от началото на годината.

Хърватия сложи 
таван на цените 
на 30 храни

Гръцките синдикати излязоха на масова 24-ча-

сова стачка. те блокираха транспорта и всички 
държавни учреждения и протестираха пред пар-

ламента срещу промени в трудовото законода-

телство. 
Според синдикатите промените включват 

13-часов работен ден, право на работодателите да 
уволняват работещите на временни трудови дого-

вори, дори и родители на многодетни семейства, 
сериозни глоби за участие в стачки и протести и 
други, свързани с права на работещите.

Стачкуваха учителите, моряците, железнича-

рите, шофьорите в градския транспорт, медиците 
и др. Демонстрации имаше в цялата страна.

Масова стачка 
на гръцките 
синдикати

Снимка Бта

Докладът на експертите се различава от обявената в речта 
от миналата седмица на Фон дер Лайен визия за състоянието на ЕС
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Еднодневна военна операция
на Баку в Нагорни Карабах
Успешната антитерористна акция бе спряна след обръщение на жителите на региона

ООН дискутира 
войната и климата

Кипър насърчава пътуването с градски транспорт

Полша и Франция
против мигрантите Мъск изпробва 

мозъчни импланти

Снимка БТа

Привърженици на венецуелския президент Николас Мадуро изразяват подкрепата си 
за него и управляващата партия. Същевременно негови противници се събраха в Ню Йорк, 
настоявайки всички политически затворници в страната да бъдат освободени

само ден след началото на антите-
рористичната операция на Азербай-
джан срещу Нагорни карабах военното 
министерство в Баку обяви, че е постиг-
нато споразумение за нейното прекра-
тяване, предаде тАсс. 

във вторник Азербайджан изпрати в 
Нагорни карабах войски, подкрепени от 
артилерийски удари, за да постави под 
контрол отцепилия се регион. Баку зая-
ви, че намерението му е да “разоръжи и 
осигури изтегляне на формирования от 
въоръжените сили на Армения от нашите 
територии, (и) неутрализиране на тяхната 
военна инфраструктура”. по-късно ве-
черта във вторник Баку обяви, че е пре-
взел над 60 арменски позиции по време 
на офанзивата. “повече от 60 бойни по-

зиции на арменските (сепаратистки) сили 
вече са под контрола на нашите въоръже-
ни сили”, каза говорителят на министер-
ството на отбраната Анар ейвазов.

властите в карабах обявиха, че 
27 души са били убити, включително 
двама цивилни, а над 200 са ранени 
в резултат на военните действия на 
Баку. Населението на някои села е 
евакуирано, русия съобщи, че е еваку-
ирала 2000 арменски жители.

преди съобщението за спирането на 
огъня азерският президент илхам Алиев 
в телефонен разговор с първия дипломат 
на сАЩ Антъни Блинкен заяви, че Баку 
ще спре антитерористичните мерки, ако 
арменските военни сложат оръжие. Али-
ев каза, че арменските формирования 

трябва да бъдат разоръжени. според него 
по време на антитерористичните мерки 
инфраструктурните съоръжения и цивил-
ното население не са цели за азерската ар-
мия, унищожават се само законни военни 
цели. Армения контрира, че няма военни 
части в Нагорни карабах.

Блинкен разговаря и с арменския пре-
миер Никол пашинян. според съобщени-
ята е изразил подкрепа за ереван, освен 
че е настоял за прекратяване на огъня. За 
същото се обяви и русия. париж поиска 
извънредно заседание на съвета за сигур-
ност на ООН заради действията на Баку. 
турският президент реджеп ердоган из-
рази “подкрепа” за Азербайджан, “за да 
защити териториалната си цялост”. 

в ереван се проведе масов митинг с 

искане за оставката на пашинян, задето 
не е защитил Нагорни карабах, стигна се 
и до ожесточени сблъсъци със силите на 
реда. митинг се състоя и пред руското 
посолство с призив руският мироопаз-
ващ контингент да се намеси за прекра-
тяването на конфликта.

след този драматичен развой в сря-
да преди обед Баку съобщи за спиране 
на операцията заради обръщението на 
арменски жители на карабах, постъпило 
чрез руския миротворчески контингент. 

по време на международен фо-
рум през май т.г. в прага премиерът 
пашинян се подписа под декларация, 
признаваща суверенитета на Азербай-
джан над карабах. тогава нямаше ма-
сови протести в Армения.

“Нашият свят става 
неконтролируем”, заяви 
генералният секретар на 
ООН Антонио Гутериш 
в началото на общопо-
литическите дебати в 
Общото събрание. “Ге-
ополитическото напре-
жение нараства. Глобал-
ните предизвикателства 
се увеличават. Ние из-
глеждаме неспособни 
да отговорим заедно”, 
поясни той. “изправени 
сме пред редица екзис-
тенциални заплахи от 
климатична криза до раз-
рушителни технологии 
и това става в момент 
на хаотичен преход”, 
каза генералният секре-
тар. той осъди войната 
в Украйна, извършена 

в нарушение на Устава 
на ООН. и предупреди, 
че светът се нуждае от-
чаяно от хранителните 
продукти, които киев и 
москва произвеждат, за 
да бъдат стабилизирани 
пазарите и да се гаран-
тира продоволствената 
сигурност.

президентът на Бра-
зилия Луиз инасио Лула 
да силва призова за ре-
шителна битка с кли-
матичните промени и 
нарастващото социално 
неравенство. “Хората в 
бедните страни страдат 
особено силно от изме-
ненията на климата, ко-
ито до голяма степен са 
причинени от развития 
свят”, отбеляза Лула.

“Цяла европа, целият ес може да заприлича на 
Лампедуза, ако тънем в същите грешки, схеми и ме-
ханизми, които ек предлага”, заяви полският ми-
нистър-председател матеуш моравецки, цитиран от 
агенция пАп. “единственото реално решение е ис-
тинско запечатване на границите и връщане на тези, 
които преминават”, допълни той.

кабинетът във варшава прие резолюция във връз-
ка с миграцинната криза на италианския остров Лам-
педуза и предложенията, обявени от органите на ес 
за справяне с миграционния поток.

Френският вътрешен министър Жералд Дарманен 
заяви, че страната му няма да приема мигранти, прис-
тигнали на средиземноморския остров Лампедуза.

“париж настояваше за строги мерки”, припомни 
той. “има незаконна миграция във Франция и ита-
лия, както и в цяла европа, с която трябва да се бо-
рим”, категоричен бе Дарманен.

владимир путин ще пътува до пекин следващия 
месец за разговори със си Дзинпин, предадоха меди-
ите. това ще е първото му посещение в друга държа-
ва, откакто международният наказателен съд издаде 
заповед за неговия арест.

путин ще участва в третия форум на инициати-
вата “един пояс, един път”. между двете страни е 
налице “цялостно партньорство и стратегическо съ-
трудничество”, заяви Николай патрушев, секретар 
на съвета за сигурност. 

Намиращият се на посещение в иран руски ми-
нистър на отбраната сергей Шойгу каза, че москва и 
техеран укрепват стратегическото си партньорство в 
отбраната, “въпреки съпротивата на сАЩ и техните 
западни съюзници”. Шойгу изрази готовност за още 
съвместни действия по укрепването на стабилността 
и сигурността в Близкия изток.

 
 
 
 
 
Невротехнологичната компания “Нюралинк” 
на Илон Мъск започна набирането на добро-
волци за клинични изпитания по присажда-
нето на импланти в мозъка, които могат да 
се използват и за контрол на протези.Според 
компанията могат да участват хора с квад-
риплегия (парализа на четирите крайника по-
ради увреждане на гръбначния мозък на ниво 
шия) или амиотрофична латерална склероза 
(паралитично нервно заболяване). На 25 май 
2023 г. компанията съобщи, че е получила раз-
решение от властите да провежда клинични 
изпитвания върху хора.

кипър си поставя амбициозната 
цел да увеличи три пъти броя на полз-
ващите обществения транспорт до 
2030 г., за да намали замърсяването от 
автомобилите. сега с градски автобу-

си се возят само 3% от населението, а 
малката страна е трета в ес по прите-
жаване на лични коли.

Островът се стреми към по-устойчи-
ва градска мобилност, като целта е да на-

мали вредните емисии с 55% до 2030 г.
единственият начин да се постиг-

не това е чрез намаляване на броя на 
колите и по-широкото използване на 
обществения транспорт, който тряб-

ва да бъде сериозно подобрен, обяви 
министърът на транспорта Алексис 
вафеадис на провеждащата се в Ни-
козия европейска седмица на мобил-
ността.

Путин ще посети 
Китай другия месец
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ДАТАТА

21
1933 -  В ГЕРМАНИЯ ЗАПОЧВА СЪДЕБЕН ПРО-

ЦЕС ВЪВ ВРЪЗКА С ПОДПАЛВАНЕТО НА РАЙ-

ХСТАГА, ЕДИН ОТ ОБВИНЯЕМИТЕ Е ГЕОРГИ 
ДИМИТРОВ.  Съдебните заседа-

ния започват на 21 септември 1933 
година като основен обвиняем е 
Маринус ван дер Любе, а Торглер, 
Димитров, Попов и Танев са обви-

нени в съучастие. В съда Димитров 
предизваква триумф. Той се позо-

вава ловко на либералното герман-

ско законодателство, разпитва 
агресивно свидетелите на обвинението, произнася 
политически речи и пет пъти е изгонван от залата 
от съда, заради острите си реплики. Особен отзвук 
предизвиква разпитът му на явилия се като свидетел 
висш нционалсоциалистически функционер Херман 
Гьоринг, министър на вътрешните работи на Пру-

сия, който изпуска нервите си и е подложен на поди-

гравки от Димитров.

1993 - ПРЕЗИДЕНТЪТ НА РУСИЯ БОРИС ЕЛ-

ЦИН ПРЕКРАТЯВА ДЕЙНОСТТА НА ПАРЛАМЕН-

ТА В РАЗРЕЗ С КОНСТИТУЦИЯТА И ТАКА УСКО-

РЯВА РУСКАТА КОНСТИТУЦИОННА КРИЗА ОТ 
1992-1993 Г. Кризата е породена 
от противопоставянето на две 
политически сили: от една страна 
– Президента на Руската Федера-

ция – Борис Елцин и контролирана-

та от него изпълнителна власт, а 
от друга страна – ръководството 
и голямата част от Народните 
депутати във Върховния съвет и 
Събранието на народните депутати, начело с Рус-

лан Хасбулатов и вицепрезидента на Русия – Алексан-

дър Руцкой. Кулминация на конституционната криза 
стават кръвопролитните стълкновения при москов-

ското кметство, телекомуникационната кула Ос-

танкино и при атаката на Дома на Съветите (Белия 
Дом), както и сблъсъци около издигнатите барикади 
в центъра на столицата Москва, на 3—4 октомври 
1993 година. 

1843 - РОДЕН Е ИЗВЕСТНИЯТ РЕВОЛЮЦИО-

НЕР ГЕОРГИ БЕНКОВСКИ (УМИРА 1876 Г.). Геор-

ги Бенковски (рождено име: Га-

врил Груев Хлътев) е български 
революционер, основна фигура в 
организацията и ръководител 
на Априлското въстание през 
1876 г. в 4-ти Революционен 
окръг. По време на обявяването 
на Априлското въстание, на 20 
април 1876 г. (стар стил) в Коп-

ривщица, Бенковски е в Панагю-

рище заедно с повечето други 
апостоли. Когато разбира, че в 
Копривщица вече се бият, той 
обявява въстанието и в Пана-

гюрище, след което бързо сфор-

мира чета и тръгва да вдига и 
околните села. Хвърковатата 
чета,(ок.130 души) с която не-

уморно обикаля целия регион и успява да мобилизира 
и мотивира много въстаници, играе централна роля 
във военните действия на въстанието На 23 април 
изминава с четата 30 километра между Панагюри-

ще и с. Петрич. Убиват го на 24 май 1876 г. 

1947 - РОДЕН Е ИЗВЕСТНИЯТ АМЕРИКАНСКИ 
ПИСАТЕЛ СТИВЪН КИНГ. Той е 
известен най-вече със своите ро-

мани на ужаса, които го превръ-

щат в един от най-продаваните 
писатели на 20 век. Историите на 
Стивън Кинг обикновено разказват 
за обикновени хора – семейства от 
средната класа, деца, писатели – 
замесени в зловещи и обикновено 
свръхестествени преживявания. Кинг е познавач на 
хорър жанра, както проличава в книгата “Танц на 
ужаса”, в която описва развитието на литерату-

рата и филмите от този жанр. Освен това Стивън 
Кинг пише творби, които не съдържат свръхестест-

вени елементи. Продажбите на книгите на Кинг са 
около 300 – 350 милиона копия. Той написва няколко 
книги под псевдонима Ричард Бакман.

КАРИКАТУРА НА ДЕНЯ

По презумпция
от стр. 1

провалите в редичка-
та са много, а софиянци 
чакат деня за разплата. 
Ще дойде ли обаче той 
или отново по презумп-
ция си знаем, че разкри-
тия се правят, когато е 
политически удобно, че 
сензациите са кратни, а 
резултатите са замазване 
и мълчание.

имаше едни шумни 
разследвания на зам.-

кмета евгени крусев за 
нередности при ремонта 
на “Графа” и търсене на 
справедливост. какво 
стана с тях? Някой пом-
ни ли, разбра ли? меж-
дувременно крусев бе 
оправдан и отговорност 
не се намери.

имаше и наложени 
максимални глоби на 
фирма за ремонти точ-
но на централната град-
ска част преди 6 години. 
взеха ли се парите, не се 

ли взеха, за какво отидо-
ха, някой дали знае? 

А онзи ремонт около 
НДк заради европред-
седателството? с надиг-
натите плочки, течовете 
в подлеза и оправдания 
за дефектите... и тогава 
много се шумя, но рабо-
тата бързо се потули.

все позабравени ис-
тории, от чието разпли-
тане не е произтекло 
нищо сериозно. самият 
факт, че този начин на 

действие - на прикрива-
не, премълчаване и вли-
зане от един обяснителен 
режим в друг, продължа-
ва и сега, говори за без-
наказаност и ширещи се 
своеволия. та и този път 
констатациите на АДФи 
вероятно ще бъдат заб-
равени, а след време ще 
видим дима от минали-
те останали безнаказани 
действия на отиващата 
си власт от ул. “москов-
ска” 33.

АНАТолИй сТАНКУлов

Треньорите за боклука
  �

Марин МИЛАшКИ

От футболното ни 
първенство изминаха 
едва девет кръга, а по-
ловината от треньори-
те вече бяха сменени. 
последният случай е с 
наставника на “славия” 
Хосе мари Бакеро. Бив-
шият капитан на Барсе-
лона успя да запише по 
една победа и равенство 
на “Овча купел” и ше-
фът му венци стефанов 
набързо му намаза ските. 

подобна беше ситуация-
та в двете ЦскА, “Ботев” 
пд, “Берое” и т.н. 

всичко това се случ-
ва, защото шефовете на 
клубовете имат големия 
очаквания. смятат тре-
ньорите са магьосници, 
но реалността е съвсем 
различна. Защото в също-
то време се прави слаба 
селекция, а с ненаучени 
футболисти титли не се 
печелят.

именно това е голе-
мият проблем в българ-
ския футбол - да произ-
веждаш играчи. Натърти 
го самият Гриша Ганчев, 
след като изгони от “Ар-
мията” саша илич зара-
ди загубата от румънския 
сепси (0:2) в европа. 
това всъщност е крещящ 
пример как даден треньор 
не е оставен от шефовете 
си да работи спокойно.

Добрият пример в 

това отношение е илиан 
илиев в “черно море” и 
Любо пенев в “Хебър”. 
каквото и да се случи 
двамата едва ли ще бъдат 
изгонени. 

Футболист не се става 
за три или шест месеца. 
трябват години работа. 
Да получи даден треньор 
картблашн и да изгра-
ди футболистите си, ако 
клубът няма пари да взи-
ма готови такива.

А нашите клубове 
какво правят? купуват 
играчи на килограм и ис-
кат след година най-мно-
го да го продадат за ми-
лиони. т.е. тук се търсят 
лесните пари.

такива вече трудно 
се намират. истинските 
средства идват от евро-
турнирите. “Левски” изка-
ра 5 млн. лв. за шест мача, 
а дори не стига групите 
на Лигата на конферен-

циите. “Лудогорец” обаче 
влезе в тях и там сумата е 
още по-сериозна. Отделно 
“орлите” изграждат взе-
тите футболисти и това 
лято сключиха изходящи 
сделки за 14 млн. евро!

ето това е начинът да 
правиш и футбол, и пари 
от него.

Настоящият “Левски” 
го направи мъри стои-
лов, защото имаше пъл-
на свобода на действие. 
сега собственикът Наско 
сираков просто бере пло-
довете от труда на хаско-
влията.

Затова нека всички 
вземат пример от модела 
“стоилов” и да го нала-
гат. просто е нужно тър-
пение и нищо повече. в 
противен случай треньо-
рите ни ще продължават 
да са като носни кърпич-
ки - използваш и хвърляш 
на боклука. 
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Проф. Искра Баева

стана ясно и това, че не 
става дума за транзитен износ на 
украинско зърно за гладуващите 
в африка (както ни обясни ми-
нистър Гвоздейков), а за внос в 
България. и това доживях да чуя 
– неолибеални политици, горде-
ещи се главно с това, че преди да 
станат политици са били успеш-
ни бизнесмени и са спечелили 
много пари, да започнат яростна 
пропаганда срещу богатството 
на други хора. Защото, когато 
лансираха кандидатурата на ва-
сил терзиев за кмет на софия 
пп подчертаваха

колко милиони  
е спечелил 

и как това го прави подходящ да 
заеме един от най-значимите уп-
равленски постове в България.

а тези дни обаче чухме и 
видяхме същите хора и техните 
приближени да отправят остри 
нападки срещу обявилите се за 
протести зърнопроизводители, 
тъй като те били толкова богати, 
че имали скъпи коли, яхти и какво 
ли не още. ако не виждах от кого 
идват тези нападки, бих предпо-
ложила, че го правят леви попу-
листи, опитващи се да мобили-
зират вечния гняв на бедния към 
богатия, за да печелят дивиденти. 
когато обаче обвиненията идват 
от богаташите, очевидно трябва 

да се търсят други мотиви. Най-
вече страх от масовите протести 
срещу собствените им действия: 
както в парламента, така и в пра-
вителството сглобката/некоали-
цията (пп-Дп, ГерБ-сДс) плюс 
Дпс гласуваха за безусловно 
премахване на ограниченията за 
внос на украински агропродукти. 
по този начин те 

доказаха своята 
„евроатлантическа” 

ориентация 

в името на която България може 
да понесе жертви. Но не се ха-
реса на онези, които трябва да 
понесат тези жертви и чиито 
доходи зависят от реализацията 
на произведените от тях селско-
стопански стоки. Но опорката 
на българските евроатланти-
ци беше силно изненадваща: 
че шепа милионери “зърнари” 
(всъщност латифундисти) бунят 
обществото с цел още по-големи 
печалби, за да могат да си заку-
пят по още някой майбах, бент-
ли или яхта, а и защото обслуж-
ват руската пропаганда. Затова 
според тях честните земеделски 
производители и обикновени-
те граждани трябва да защитят 
властта от атаките на свръхбога-

ташите, защото вносът на укра-
инско зърно ще намали цените 
за всички потребители.

така описано, положението 
изглежда убедително, ако 

не бяха някои 
несъответствия

ето някои от тях:
Първо, днес се видя, че на 

протест излязоха не латифун-
дистите, а хиляди земеделци и то 
не само зърнопроизводители, а и 
от много други сектори, така че 
очевидно проблемът с аграрната 
политика е по-стар и по-сложен.

Второ, оказа се, че има про-
тиворечие между интересите на 
българските производители и 
политиката на правителството, 
защитаващо украинското про-
изводство.
Трето, стана ясно и това, че 

не става дума за транзитен износ 
на украинско зърно за гладува-
щите в африка (както ни обясни 
министър Гвоздейков), а за внос 
именно в България.

особено важен обаче е един 
друг въпрос, който умело се из-
бягва в обсъждането на днешния 
конфликт. и той е: Защо, как и от 
кого беше създадено латифун-

дисткото зърнопроизводство 
в България В момента 
градските богаташи 
атакуват аграрните 

но кой създаде система, при ко-
ято организираното селско сто-
панство, което наследихме от 
социализма, беше унищожено и 
на негово място се роди разпокъ-
саното на милион парчета земя, 
благоприятно за изкупуване от 
едри собственици? Напомням, 
че това започна след приемането 
на Закона за връщане на земята в 
реални граници от 1992 г., който 
унищожи аграрния сектор, върна 
го с десетилетия назад и откри 
пътя към латифундисткото земе-
делие. а на забравилите ще при-
помня, че девизът „земята в ре-
ални граници” беше издигнат от 
първото правителство на сДс на 
филип Димитров и реализиран 
посредством „ликвидационните 
съвети” във всяко ткЗс. това е 
отговор на въпроса кой създаде 
условията за латифундиите. Защо 
беще направено това? по думите 
на първия демократично избран 
български президент Желю Же-
лев: За да бъде изкоренен кому-
низмът от българското село. тази 
цел беше постигната, а странич-
ният ефект беше унищожаване 
на организираното българско зе-
меделие. Не по-малко интересен 
е и въпросът как беше създадена 
сегашната структура на зърноп-
роизводството? и тук отгово-
рът е лесен: за да бъдат усвоява-
ни възможно най-ефективно от 
възможно най-малък брой хора 
значителните евросубсидии 
за селското стопанство. това 
стана вече при правителствата 
на победилия капитализъм и в 
хода на присъединяването на 
България към ес и след това. 
тогава се създаде 
феноменът „зърнари”-

олигарси 
зад който се крият не много-
бройните зърнопроизводители, 
а владеещите или обработващи-
те огромни площи, чиято цел е 
преди всичко получаването на 
земеделските евросубсидии. и 
тук вина носят повечето от уп-
равляващите през последните 
15 години. темата може да бъде 
и разширена с въпроса кои бяха 
онези, които превърнаха Бълга-
рия в държава на хазарта? Защо 
най-разпространените реклами 
из цялата страна са за хазарт? 
отговорът е същият. само за 
сравнение – полша, която се 
противопостави на възстановя-
ването на украинския внос (не и 
на транзита на украинско зърно), 
го прави заради своите зърнопро-
изводители, защото те са много и 
са гласоподаватели. а са много, 
защото там не беше допуснато 
производството да се подчини 
или замени от евросубсидиите. 
потвърди го днес за пореден път 
и спасимир Домардски в отговор 
на въпроса на БНр дали там пра-
вителството не се е подчинило на 
местните аграрни олигарси. там 
просто няма такива.

Накрая не мога да не споме-
на признанието на земеделския 
министър кирил вътев, че про-
блемите на българското земеде-
лие са се родили от унищожава-
нето на кооперирането, запазено 
в повечето бивши социалисти-
чески страни, и на напоителни-
те системи. с това съм напълно 
съгласна и дори няма да питам 
защо стана така, а нещо друго: 
кога и какво ще направим, за да 
върнем кооперативното движе-
ние в българското село? 

Клуб 24 май

Неолиберални политици 
срещу богатите хора?!

снимка БТа

Протестите на земеделските производители стреснаха властта 
и я накараха рязко да смени своя речник и да го обърне срещу “зърнарите”

Пътят към латифундисткото земеделие беше открит 
със закона за връщане на земята от 1992 година

През 1992 година, по време на правителството на Филип Димитров, беше приет закона 
за връщане на земята и той отвори пътя към латифундисткото земеделие

За съжаление истинските въпроси за развитието 
на българското селско стопанство 
досега не са били обект на истински дебат
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всякога, когато мисля за 
одарени и заслужили българи, 
в съзнанието ми се откроява 
образът на академик Ангел Ба-
левски. и ми е трудно да намеря 
най-точните думи, за да споделя 
възхитата си от големия родо-
любец, от прекрасния човек. 
Защото интелектуалната висота 
и нравствената чистота на за-
бележителния учен, съчетани с 
ерудиция, достигаща енцикло-
педични измерения, го очерта-
ват като рядко срещаща се лич-
ност. Безспорно е: делото му не 
е мимолетно и идни поколения 
ще тачат името му.

Съвременните средства за 
информация позволяват лесно 
да се проследи почти едновеков-
ният жизнен път на видния бъл-
гарин. роден е в будния балкан-
ски град троян, има злочестата 
съдба на хиляди български деца, 
изгубили в пламъците на пър-
вата световна война бащите си. 
майката вдовица, въпреки оскъ-
дицата, с двете си жилави ръце 
ще осигури на любознателното 
си момче достъп до знанието. 
мизерните условия няма да по-
пречат на будния младеж да за-
върши немската политехника в 
Бърно, да специализира във ви-
ена и с диплома на отличник да 
се влее в редицата на малцината 
български инженерни специа-
листи, ратуващи за технически 
прогрес на изостаналото ни, 

преживяло две 
национални 
катастрофи 
отечество

малката софийска фабрика 
за метали скоро става тясна за 
професионалните мащаби на 
специалиста европеец. едва 35-
годишен, Ангел Балевски е из-
бран за професор в Софийската 
политехника. основава и бързо 
развива катедра по механична 
технология и фабрична органи-
зация. нека си представим какво 
означава усилието да се под-
готвят инженери за фабрична 
организация след разрухата от 
втория световен пожар през от-
миналия век. но младият специ-
алист не спира дотук. той осно-
вава катедра Дметалознание и 
технология на металитеУ, която 
ръководи цели четири десетиле-
тия. предприемчивият му дух и 
европейското мислене са в ос-
новата на бързо развиващите се 
катедри “технология на маши-
ностроенето и металорежещите 

машини”, “текстилна техника”, 
“организация и икономика на 
машиностроителното производ-
ство”, ДАвтоматизация на дис-
кретното производство” и т.н.

Любимият професор на сту-
дентите пет години е заместник-
ректор и 12 години ректор на до-
билия международна известност 
висш технически институт Ц 
София, днешния най-престижен 
и голям технически университет. 
Хиляди инженери и организатори 
на модерни, високотехнологични 
производства и дейности са при-
знателни на своя преподавател 
и възпитател. чувал съм учени, 
достигнали върхове в своята спе-
циалност, и висши ръководители 
в промишлеността и държавното 
управление да се обръщат към 
него с най-драгоценната дума 
Ц ДУчителю!У. и ми е ставало 
мило, защото е прекрасно, че ос-
вен тъй често срещаната днес не-
благодарност, има хора, които не 
забравят стореното за тях добро.

в летописа на жизнения път 
на Ангел Балевски е отбелязано, 
че през 1951 г. е избран за член-
кореспондент, а през 1966 г. Ц за 
академик на Българската акаде-
мия на науките. в продължение 
на две десетилетия (1968-1988) 
той оглавява тази най-голяма 
научна институция на България. 
през този период служебните ми 
ангажименти ми даваха възмож-
ност да добия непосредствена 
представа за организаторската 
му дарба. той беше установил 
искрени отношения с колегите 
си, намираше верния подход 
към всекиго, независимо от ли-
чностните различия на хората от 
Академията и нейните институ-
ти и поделения. Участвал съм в 
не едно заседание на академич-
ното ръководство, в сесии на об-
щото събрание на БАн. всякога 
се впечатлявах от компетентно-
то и ефективно ръководство на 
председателя на Академията, 
който умееше да създава до-
бронамерена и конструктивна 
обстановка при обсъждането и 
на най-сложни теми и програми. 

колегите му академици, член-
кореспонденти, научни сътруд-
ници го обичаха и уважаваха.

Авторитетът му  
сред учени

събеседници, дори и опоненти 
заслужено нарастваше. не съм 
го виждал намусен, сърдит или 
груб. С лекота и свеж хумор об-
общаваше и успокояваше горещи 
спорове. правеше верни изводи 
и предложения за решения. ми-
сълта му течеше като свеж ручей, 
говореше ясно, кратко, красиво. 
Служеше си с примери и обра-
зи от античната, българската, 
руската, немската литература и 
изкуство. Спокойната творческа 
атмосфера, която цареше около 
него, допринасяше за ползотвор-
но разгръщане на научния потен-
циал, за израстване на талантливи 
изследователи в многобройните 
научни институти. мнозина сът-
вориха резултати, съизмерими с 
високи образци на науката. няма 
съмнение, че годините, през ко-
ито акад. Балевски ръководеше 
БАн, са най-плодотворните в 
нейното развитие. през това вре-
ме Академията, висшите учили-
ща, ведомствените институти и 
развойните средища извоюваха 
висок международен престиж 
на българската научна мисъл и 
практика. в БАн се подготвяха 
проекти и разработки за напредъ-
ка на държавата.

неведнъж учените предпаз-
ваха правителството от вредни 
за бъдещето решения. Знайно е 
например, че години наред ни-
колае чаушеску натискаше да се 
строи веЦ на р. Дунав. някои 
мои колеги угоднически възпри-
еха идеята. но под ръководство-
то на Ангел Балевски учени от 
БАн доказаха, че това би било 
беда за крайдунавските селища, 
че хиляди хектара плодород-
на мизийска земя завинаги ще 
бъде изгубена или опустошена. 
внесохме доклада в политбюро 
на Цк на Бкп и фаталното на-
мерение беше осуетено. това е 
само едно от доказателствата за 
незаменимата роля на създаде-
ната преди близо век и половина 
Българска академия на науките.

Акад. Ангел Балевски беше 
високоорганизиран и отговорен 
ръководител. той продължи 
научноизследователската си 
дейност и я увенча с новатор-
ски резултати. под умелото му 
ръководство институтът по 
металознание стана известен и 
извън пределите на страната. 
плод на дълбоко и оригинално 
научно познание и на огромно 
творческо усилие стана методът 
за обработка на металите с про-
тивоналягане, патентован като 
световно научно постижение 
под името Дметод на Балевски 
Ц ДимовУ. много изобрете-
ния и патенти на сътрудници в 
института произтичат от този 
уникален метод и са осъществе-
ни под ръководството на акад. 
Балевски, наречен още прижи-
ве Дбаща на българското мета-
лознаниеУ.

принос в световната наука и 
технология, методът “Балевски 
Ц Димов” успешно се прилагаше 
в десетки водещи в технологии-
те държави и беше реализиран 
в най-големи производствени 
мощности. За съжаление през по-
следните години поради немара 
и късогледи действия на някои 
учреждения страната ни не из-
ползва огромните възможности и 
ползи от този забележителен нау-
чен и технологически подвиг. А 
и работата на института по мета-
лолеене “Академик Ангел Балев-
ски” се препъва във финансови 
и организационни пречки, които 
управляващите създават в живо-
та на БАн Ц най-влиятелната ни 
научна общност.

научните и художествени-
те ценности придобиват осо-
бено значение, когато предиз-
викват благоприятен отзвук и 
признание 
извън родните предели 

пример за това е творческо-
то дело на акад. Балевски. той се 
ползваше със заслужен между-
народен авторитет. чуждестран-
ни научни академии и престиж-
ни университети го избираха за 
свой почетен член или доктор. 
това бе висока оценка за ролята 
и мястото на българската наука. 
под ръководството на своя ува-
жаван председател БАн разви 
значими фундаментални изслед-
вания и развойна дейност, в ре-
зултат на които страната ни зае 
предни позиции в електроника-
та, биотехнологиите, металоке-
рамиката, космическото прибо-
ростроене, атомната енергетика, 
информационните технологии...

Големият учен Ангел Балев-
ски беше и отговорен обществе-
ник и държавник. Две десетиле-
тия той беше избиран за член на 
Държавния съвет на република-
та, участва активно в ръковод-
ството на основните обществени 
организации, в законотворческа-
та работа на няколко български 
парламента.

Заразителен беше неговият 
патриотичен жар. той насърчи 
учените българисти и славянове-
ди, създаде условия да се издадат 
многотомната “история на Бъл-
гария” и десетки академични пуб-
ликации с непреходна стойност. 
организира важни международ-
ни научни форуми. мъжествено 
и аргументирано заедно с видни-
те ни историци отстояваше исто-
рическата истина за 13-вековния 
път на нашата държава, за све-
товноисторическото значение на 
делото на светите братя кирил и 
методий и на българската писме-
ност. мотивирано отблъскваше 
всякакви посегателства върху из-
конните ценности на българската 
нация; противопоставяше се на 
опити на македонизма и негови-
те поддръжници да изопачават 
исторически факти. разнопосоч-
ната народополезна дейност на 
акад. Ангел Балевски е още едно 
потвърждение на дълговечната 
истина: хуманистът е и добър 
гражданин на своята държава, 
верен следовник на предците, из-
ковали нейната мощ и слава.

Съвременният прогрес огра-
ничава възможностите на люде 
с многостранни интереси да се 
проявяват едновременно в на-
уката и техниката, в производ-
ството и в изкуството. някои 
смятат, че след Алберт Айн-
щайн и Антоан дьо Сент екзю-
пери е много трудно да се появят 
енциклопедисти със световна 
значимост. това може би е вяр-
но. Ала има даровити личности, 
които, за чест на съвременници-
те си, проявяват качества на ен-
циклопедичност. такъв е акад. 
Ангел Балевски.

От книга първа от трило-
гията “Притаени мигове”

Издателство “Захарий 
Стоянов”, 2023 г.

Акад. Ангел Балевски - учен, 
енциклопедист и патриот
Мисълта му течеше като свеж ручей, 
говореше ясно, кратко, красиво
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четвъртък
21 септември

през нощта на 20 септем-
ври руските сили са изстреляли 
няколко групи ударни дронове 
над украйна от различни посо-
ки. въздушна тревога е обявена 
в северната, източната и южна-
та част на страната, както и в 
киев. руските сили атакуваха с 
24 самолета-камикадзе “Шахед” 
цели в украйна, в резултат е за-
палена петролната рафинерия в 
град кременчуг, предаде “укра-
инская правда”. в същото вре-
ме украинската пво е свалила 
17 дрона, съобщи Генщабът в 
киев. Безпилотниците са свале-
ни в сумска, полтавска, киро-
воградска и Днепропетровска 
области. ударената рафинерия 
се намира в полтавска област в 
централна украйна. 

експлозията е станала на 
кораб в черно море край дунав-
ския ръкав на сулин. 12-член-
ният екипаж го е изоставил и е 
прехвърлен в пристанището на 
сулин, съобщи агенция аджер-
прес. корабът плавал под флага 
на того. причините за експло-
зията все още не са известни, 
румънски експерти ще устано-
вят дали експлозията е причи-
нена от мина. 

междувременно конфликтът 
в украйна разшири влиянието 

си върху политическата ситуа-
ция в африка. украинските спе-
циални служби вероятно стоят 
зад поредица от удари с безпи-
лотници и зад наземна операция 
срещу подкрепяна от “вагнер” 
милиция близо до столицата на 
судан, твърди си ен ен в свое 
разследване. 

от екрана украински вое-
нен източник описва операци-
ята като дело на “несуданска 
армия”. Запитан дали киев 
стои зад атаките, източникът 
отговаря само, че “украинските 
специални служби вероятно са 
отговорни”. операцията включ-
ва серия от нападения срещу 
паравоенната група “сили за 
бърза подкрепа” (сБп), за която 
се смята, че получава помощ от 
руската наемническа групиров-
ка “вагнер” в борбата си срещу 
суданската армия за контрол над 
страната. американската медия 
не е успяла да потвърдят от неза-
висими източници участието на 
украйна, но видеоматериалите 
разкриват отличителните белези 
в украински стил, твърди си ен 
ен. в поне 8 от ударите са участ-
вали два налични в търговската 
мрежа безпилотни самолета, ши-
роко използвани от украинците, 
като на контролера на дрона е 

бил забелязан украински текст. 
според експертите използваната 
тактика на безпилотници, които 
нахлуват директно в целта си, 
е много необичайна за судан и 
по-широкия африкански регион.

в обръщението си към общо-
то събрание на ооН Джо Байдън 
призова световните лидери да 
не допускат намаляване на под-
крепата за украйна, заявявайки, 
че русия разчита страните да се 

уморят от продължителния кон-
фликт, което ще й позволи “да 
упражнява брутално насилие над 
украйна”. Байдън заяви, че саЩ 
и техните партньори ще “защита-
ват демокрацията”, като добави, 
че “трябва да се противопоста-
вим на тази нагла агресия днес, 
за да възпрем други бъдещи аг-
ресори утре”. “единствено ру-
сия стои на пътя на мира”, заяви 
той, преди да повтори ангажи-

мента на страната си да подкре-
пя украйна.

обединеното кралство се ан-
гажира да достави още десетки 
хиляди артилерийски снаряди 
на украйна през тази година, 
съобщи новият министър на от-
браната Грант Шапс, цитиран в 
медиите. по думите му Лондон 
ще оказва подкрепа на киев 
във въздушната отбрана и спо-
собностите за удари на далечни 
разстояния, както и в обучение”, 
добави той.

До момента обединеното 
кралство е доставило над 12 000 
противотанкови оръжия, 300 000 
артилерийски боеприпаса, хиля-
ди ракети за противовъздушна 
отбрана, самоходна артилерия, 
оборудване за откриване на 
мини и генератори за промиш-
лена мощност.

Германия ще предостави на 
киев 30 000 броя 155-мм арти-
лерийски снаряда, 480 проти-
вотанкови мини и 200 колесни 
бронирани машини с повишена 
противоминна защита като част 
от нов пакет военна помощ за 
украйна, обяви военното й ми-
нистерство. 

Дания пък ще даде на украй-
на 45 танка “Леопард” и т-72, 
съобщи “скай нюз”. 

  �
Юри Михалков

“трябва да се подготвим за дълга вой-
на в украйна”, заяви тези дни генсекът на 
Нато Йенс столтенберг пред герман-
ската медийна група “функе”.

ако четем правилно между думите на 
норвежеца, може да изведем два извода. 
първо, той признава провала не само на 
надутото от западната пропаганда укра-
инско настъпление, но и изобщо пораже-
нието на киев в сблъсъка му с москва. 
ако украйна не губеше, защо ще му е на 
столтенберг и на Нато подготовката за 
“дълга война”.

и второ, тази двойна вече няма е тол-
кова на украйна срещу русия, колкото на 
Нато срещу русия. основания за подоб-
но пророкуване са не едно и две. Най-на-
пред украйна няма да има човешки ресурс 
за война, след като досега е дала 450 000-
500 000 загинали, плюс ранените десетки 
хиляди, които няма как да воюват. мно-
зина наблюдатели смятат, че украинските 
загуби на личния състав на войската са не-
възстановими. пък и киев като цяло няма 
съвкупният потенциал и ресурс за успеш-
на война срещу гиганта русия.

освен това, “дългата война” не озна-
чава непременно безспирни военни дейст-

вия. те могат да се редуват с временното 
им спиране или дори примирие под фор-
мата на уж мирни преговори, за които на 
Запад се говори все по-често. Но тези пре-
говори ще са “купуване на време” за саЩ 
и Нато - за попълване на оръжейните им 
запаси, за изработване на нови тактики и 
за консолидация на Запада, който ще въ-
зобнови войната в украйна, след като съз-
нателно ще доведе преговорите до провал.

и накрая да погледнем през призмата 
на геополитиката. Дългосрочната цел на 
саЩ е стратегическото поражение на ру-
сия, по възможност чак до нейния разпад. 
Засега това не се случва, но заявлението на 
генсека потвърждава мнението, че на Запад 
се надяват да се случи при пряк конфликт 

на Нато с русия. тази опция изглежда за-
плашително реална с хода на украинския 
конфликт. тези дни конгресменката мар-
джъри тейлър-Грин изрази опасенията си, 
че вашингтон може да вземе решение за 
вкарване на войски в украйна и да запо-
чне война срещу русия. същите опасения 
изрази по-рано тази година Дъглас мак-
регър, съветник на министър на отбраната 
при тръмп. в интервю за телевизия Eн би 
си през юни предишният вицепрезидент 
майс пенс предрече, че русия щяла да 
нападне полша или балтийските държави, 
ако победи в украйна. у нас също има ек-
земпляри, които пригласят на пенс. “ако 
тази агресия постигне успех, този успех ще 
бъде само първата стъпка в посока обезли-

чаване, подчиняване на източна европа”, 
“изходи” се пак тези дни евроатлантикът 
огнян минчев.

това е тровене на общественото съзна-
ние с вредни и опасни внушения. путин 
няма интерес да напада въпросните страни, 
защото това ще означава пряк сблъсък с 
военен съюз от 28 държави. простата арит-
метика показва, че 1 няма как да е повече 
от 28. Да, сега Нато воюва срещу русия, 
но в прокси конфликт и на територията на 
трета страна. На путин му трябва източна 
украйна и не само защото е рускоговоря-
ща, а и за да отдалечи заплаха от ракетен 
ядрен удар срещу москва. русофобската 
Западна украйна не му трябва, за русия тя 
ще бъде като таралеж в гащите.  

историята показва, че саЩ и Западът 
винаги ще намерят повод за война, дори 
ако ялово изкара опакото на проблема за 
негово лице. и да вкарат натовски войски 
в Западна украйна, без дори руските части 
да са влезли в нея. Ще го изкарат като уж 
възпираща мярка. че и ще започнат преки 
военни действия, за да изтласкат русия от 
източна украйна. повечето управляващи 
на Запад си вярват в тази малоумна опция.   

тогава войната наистина ще стане дъл-
га и няма да подмине страната ни. тогава 
военните ни заводи в сопот или казанлък, 
базите Граф игнатиево или Ново село едва 
ли ще бъдат пощадени от руските ракети. 
“Дългата война” на столтенберг означава 
и друго - европа да се подготви психиче-
ски, че ще обеднее, защото парите ще оти-
ват за оръжия и войната, а не за по-висок 
стандарт на живота. 

и още нещо трябва да се има предвид 
от тази фраза - “дългата война” неусетно 
може да прерасне в ядрен сблъсък. Дори 
воюващите страни, дори самият столтен-
берг да не го желаят в момента.   

Столтенберг подгрява Европа
за „дълга война” срещу Русия
Западът обработва общественото мнение за неизбежен пряк сблъсък на НАТО с Москва  

СНиМки БТА   

Йенс Столтенберг говори пред американски войници в Чехия

Украински войник притичва да заеме позиция в разрушеното 
селище андриивка, което се намира на 10 км южно от 
превзетия от руските сили град Бахмут в Донецкия регион

Русия удари рафинерия, взривен кораб в Черно море
Украински дронове атакували военни части в Судан, подкрепяни от „Вагнер” 
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21 септември

накратко

60 творби на самоуки 
артисти откриват сезона 
на БКИ във Франция

СНИМКИ БКИ - ПАРИЖ

Симеон Шопов

Деметриус Стайков
Българско изкуство “извън рам-

ката” отново ще бъде изложено в 
Париж от 21 септември до 10 ноем-
ври т.г. След изключителния интерес 
на публиката във френската столица 
към първата изложба през 2022 г., но-
вото издание на “Outside the box II/Из-
вън рамката II” ще представи за вто-
ри пореден път извън граница наши 
творци, принадлежащи към едно от 
най-екстравагантните творчески те-
чения - арт брут, което се интересува 
от самоуки артисти, работещи извън 
утвърдената художествена сцена. 
В галерията на Българския културен 
институт в Париж - продуцент и ор-
ганизатор на събитието, изложбата 
ще покаже над 60 нестандартни и 
изключително провокативни карти-
ни, скулптури и дърворезби на пети-
ма български аутсайдери в изкуство-
то - Борислава Марчева, Деметриус 
Стайков, Симеон Шопов, Станимир 
Енчев и Иван Кръстев. Ексцентрични, 
неправолинейни, отвъд познатото, 
всички те изненадват и вълнуват със 
“суровата си” творческа мощ и емо-
ция, научи ДУМА от Десислава Бинева, 
директорка на БКИ в Париж.

 „Булгакон 2023“ събира 
фантасти в Пловдив

ХХIV годишен фестивал на фан-
тастиката в България “Булгакон 
2023” ще се проведе от 22 до 24 сеп-
тември в Пловдив. Във фестивала ще 
вземат участие множество български 
писатели и други дейци в областта на 
фантастичните жанрове, както и 
специалните гости Питър Уотс (Ка-
нада), Ерик Симон (Германия), Фран-
ческо Версо (Италия), Алекс Шварц-
ман (САЩ) и други. Част от срещите 
ще се проведат онлайн с участието на 
творци от различни страни по света. 
Предвидени са още много събития, 
изложби, викторини и игри, както и 
традиционния за фестивала търг на 
книги. Ще бъдат обявени и наградени 
победителите от конкурса за фантас-
тичен разказ на тема “Фантастична-
та българска провинция”. Пълната 
програма на събитието може да се 
намери на сайта www.bulgacon.org.

Духовият оркестър на 
кралските военновъздушни 
сили на кралство Белгия, 
базиран в Брюксел, Гвардей-

ският представителен духов 
оркестър - софия, и Фести-

валният военен оркестър 
“маестро Николай косев”, 
съставен от формациите на 
Националния военен уни-

верситет - велико търново, 
и на втора тунджанска ме-

ханизирана бригада - ста-

ра Загора, са участниците в  
шестнадесетото издание на 
международния фестивал на 

военните оркестри.
представителният военен 

оркестър на сухопътните 
войски на република Фран-

ция в лил няма да успее да се 
включи в музикалния форум 
заради оперативен контекст, 
свързан с международни 
новини - най-вече заради зе-

метресението в мароко и на-

водненията в либия. всички 
военни самолети, включи-

телно и този, с който пътуват 
музикантите, са на разполо-

жение на спасителните ми-

сии, които оказва френската 

държава, и има риск оркестъ-

рът да остане без транспорт, 
информират организаторите 
на фестивала.

единственият форум у 
нас, посветен на военната 
музика, се провежда в дните 
около Деня на Независимост-

та - 20-22 септември, в духов-

ната и историческа столица 
на България велико търново. 
Неслучайно негов домакин 
е градът, в който е засвирил 
първият духов оркестър през 
1879 г. при избора на княз 
александър Батенберг.

великотърновци са по-

канени на тържественото 
откриване на 21 септември 
от 16,30 ч. пред мДт “кон-

стантин кисимов”. музикан-

тите ще зарадват публиката 
с дефилета и общи изпълне-

ния под диригентството на 
маестро Цветомир василев. 
в празничния 22 септември 
военните духови оркестри и 
представителен блок на Нву 
ще се включат в шествието, 
което тръгва от Царевец, а по 
обяд ще изпълнят индивиду-

ални шоу програми пред Об-

щина велико търново.
в рамките на фестивала 

ще бъде връчена и почетната 
статуетка на името на маестро 
Николай косев и валери въ-

лев, учредители на фондация 
“международен фестивал на 
военните оркестри”. Гостите 
от Белгия ще изнесат самос-

тоятелен концерт в су “еми-

лиян станев”.
Фондация “междунаро-

ден фестивал на военните 
духови оркестри”, Нацио-

налният военен университет 
“васил левски” и Община 
велико търново са съоргани-

затори на фестивала, който се 
провежда под егидата на ми-

нистъра на отбраната.

Шестото издание на фестивала “Царско село”, организиран от 
Нов симфоничен оркестър, ще се състои на 25, 26 и 27 септември 
под патронажа на мачей Шимански, посланик на полша, и със 
съдействието на полския институт в софия и министерството на 
културата, научи Дума от веселин Добрев.

Нов симфоничен оркестър с концертмайстор Дора Димитрова 
ще открие фестивала на 25 септември от 19,30 ч. в програмата - 
Жан Филип рамо - La cupis (от 6 концерта за секстет), карло Дже-

зуалдо - Moro, lasso, al mio duolo (от мадригалска книга 6), Освал-

до Голихов - Last Round, Гражина Бацевич - концерт за струнни. 
камерният състав “Дроп даун къмюнити” ще изпълни на  

26 септември от 19,30 ч. седем прелюдии и фуга за 13 солиращи 
струнни инструмента от витолд лютославски и Дивертименто 7, 
сол мажор от Йозеф Хайдн.

На фестивала гостува клавирният квартет “метрополис” от ка-

товице, полша. На 27 септември от 19,30 ч. ще звучат клавирен 
квартет от любомир пипков и клавирен квартет в сол минор от 
Йоханес Брамс.

Билети може да се купят от мрежата на ивентим. Френската звезда Жад-рос паркер аплодира в софия 
българския вариант на пиесата си “моето мъжко момиче” 
в “театро отсам канала”, научи Дума от татяна павлова, 
артвент. На сцената у нас спектакълът оживява през ак-

тьорите мая Бежанска, михаил Билалов, теона Димова и 
асен Данков под режисурата на Димитър стефанов.

“изключително съм впечатлена от изпълнението на 
българския творчески екип. възхищавам се на професи-

онализма и подхода, с които е реализирана пиесата. Заба-

влявах се през цялото време, а с мен - и цялата публика. 
вярвам, че това е истинското признание за качеството на 
един спектакъл”, сподели Жад-рос паркер.

спектакълът пренася зрителите в разгара на мръсна 
политическа кампания, която е на ръба на провала заради 
дълго пазена тайна. той съчетава блестящ диалог, умни 
аргументи, сблъсък на крайни гледни точки и, разбира се, 
нула политическа коректност.

следващото представление на “моето мъжко момиче” 
е на 29 октомври в “театро отсам канала”.

Жад-Рос Паркер 
аплодира в София 
българския вариант на 
„Моето мъжко момиче”

СНИМКА ИвАН ЕРМЕНКов зА Artvent

Нов симфоничен оркестър 
представя фестивала 
„Царско село” 

СНИМКА Нов СИМФоНИЧЕН оРКЕСТЪР

Клавирен квартет “Метрополис”

Военни оркестри свирят
във Велико Търново
Дефилета, индивидуални шоу програми и общи изпълнения 
ще радват зрителите на 16-ия международен форум 

СНИМКА МФво
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четвъртък
21 септември

хороскоп

21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

днес петък събота неделя

променливо с дъжд променливо с дъжд променливо

максимални максимални максимални максимални

рак

телец

 

лъв

БлИЗНацИ

дева

веЗНИ

коЗИрог

скорпИоН

водолей

стрелец

рИБИ

26
oC 27

oC 30
oC 28

0C

променливо с дъжд

Днес ще сте максимално 
трудоспособни. Използ-
вайте го в правилната 
посока.

Бъдете по-внимателни и 
отговорни от обикнове-

но. Имайте ясна цел как-

во трябва да правите.

Спокоен ден, без някакви 
забележителни прояви. 
Нека инициативата да е 
във вашите ръце.

Важни въпроси за реша-

ване в семейството изис-

кват цялото ви внимание 
и посвещение.

Финансовите ви сред-

ства са ограничени, за-

това бъдете максимално 
рационални. 

Малко е напрегната ат-

мосферата в работата, 
въздържайте се от без-
смислени спорове.

Късметът ще ви следва 
навсякъде. Очаквайте и 
много приятна изненада 
от любимия/любимата.

Не сте от най-пестели-

вите, но днес е добре да 
се ограничите малко в 
разходите.

Не бъдете толкова подо-

зрителни, това само ще 
доведе до униние и мрач-

ни мисли. 

Удобен момент да посе-

тите някой център по 
разкрасяване. Направете 
нещо за външния си вид.

Малко повече спорт ще 
ви се отрази добре не 
само на формата, но и на 
самочувствието.

Денят определено не е 
подходящ за решителни 
действия. Не поемайте 
излишни отговорности.

овеН

05.55 денят започва - сутрешен 
блок с Христина Христова 
и симеон иванов

09.20 100% будни - сутрешно то-
кшоу с надежда иванова и 
стефан А. Щерев

11.00 Култура.БГ - предаване за 
култура с димитър стояно-
вич

12.00 по света и у нас
12.25 новини на турски език
12.35 малки истории /п/
12.45 Телепазарен прозорец 
13.00 последният печели - за-

бавно семейно куиз шоу/п/
14.00 Телепазарен прозорец 
14.15 "Амос - пазителят на мас-

ките" - анимационен филм 
14.45 "пакостникът Чорапчо" - 

анимационен филм 
15.00 "Анн с двойно "н" 2" - 10-

сериен тв филм
15.45 Телепазарен прозорец 
16.00 Бързо, лесно, вкусно
16.30 светът и ние 
17.00 България в 60 минути с ма-

риана векилска
18.00 по света и у нас 
18.20 още от деня - коментарно 

предаване
18.45 спорт ТоТо 
19.00 последният печели - за-

бавно семейно куиз шоу
20.00 по света и у нас
20.45 спортни новини
21.00 Кмет на годината 2023 - це-

ремония по награждаването
22.00 "внедрени 3" - 8-сериен тв 

филм(14)
23.00 по света и у нас
23.25 "под прикритие 3" - тв 

филм /2 епизод/ (16)
00.25 светът и ние /п/
00.55 100% будни - сутрешно то-

кшоу с надежда иванова и 
стефан А. Щерев /п/

02.30 Култура.БГ - предаване за 
култура с димитър стояно-
вич /п/

03.30 "Анн с двойно "н" 2" - тв 
филм /1 епизод/п/

04.15 олтарите на България

06.00 “Тази сутрин” - информаци-
онно предаване с водещи 
Златимир Йочев и мария 
Цънцарова

09.30 “преди обед” - токшоу с во-
дещи десислава стоянова 
и петър дочев

12.00 bTV новините - обедна 
емисия

12.30 “Комиците и приятели” - ко-
медийно шоу

13.30 “стани богат” - телевизи-
онна игра с водещ михаил 
Билалов /п./

14.30 “скъпи наследници” - се-
риал

15.30 “почукай на вратата ми” - 
сериал

17.00 bTV новините
17.20 “лице в лице” - публици-

стично предаване с воде-
ща Цветанка ризова

18.00 “стани богат” - телевизи-
онна игра с водещ михаил 
Билалов

19.00 bTV новините - централна 
емисия

20.00 премиера: “опасно изку-
шение” - сериал, с.6, еп.37

21.00 “Фермата: нишката на жи-
вота” - риалити, с.9

23.00 bTV новините - късна еми-
сия

23.35 “сомердал” - сериал, с.3, 
еп.8

00.35 “столичани в повече” - се-
риал, с.9, еп.5

01.25 “Фамилията” - сериал, с.3, 
еп.6

02.20 bTV новините /п./
02.50 “преди обед” - токшоу с во-

дещи десислава стоянова 
и петър дочев /п./

04.45 “лице в лице” - публици-
стично предаване с воде-
ща Цветанка ризова /п./

06.00 “Здравей, България” - су-
трешен блок

09.30 “на кафе” - предаване на 
NOVA

12.00 новините на NOVA
12.30 “наследство” (премиера) - 

сериен филм
13.30 “остани с мен: Безкрай” 

(премиера) - сериал 
15.00 “не ме оставяй” (премие-

ра) - сериен филм
16.00 новините на NOVA
16.10 “пресечна точка” - публи-

цистично шоу
17.00 “семейни войни” (нов се-

зон) - телевизионна игра
18.00 “сделка или не” (премие-

ра) - телевизионна игра
19.00 новините на NOVA - цен-

трална емисия
20.00 “Черешката на тортата” 

(нов сезон) - риалити
21.00 “игри на волята: България” 

(премиера) - риалити, се-
зон 5

23.00 новините на NOVA
23.30 “военни престъпления” - 

сериал, сезон 12
00.30 “престъпни намерения” - 

сериал, сезон 12
01.20 “пожарникарите от Чика-

го” - сериал, сезон 10
02.00 “дъщерята на посланика” - 

сериен филм
03.40 “Ти разкажи, Черно море” - 

сериен филм
05.20 “военни престъпления” - 

сериал, сезон 12 /п/
06.00 “пресечна точка” - публи-

цистично шоу /п/

10.00 Кардиограма

11.00 EuroTV Shop

11.30 Шоуто на мавриков

12.30 EuroTV Shop

13.00 новини

13.15 евродикоФ

15.15 новини

15.30 EuroTV Shop

16.00 делници

19.30 новини

20.00 Честно казано

22.00 денят с веселин дрем-

джиев

23.00 новини

23.30 памет без давност

00.30 Гозбата на България

01.30 EuroTV Shop

03.30 Кардиограма

04.30 Честно казано

06.30 делници

православен календар

св. апостол кодрат написал блес-
тящи съчинения в защита на христи-
янството

св. апостол Кодрат бил ученик на 
някои от апостолите, преки ученици на 
Господа иисуса Христа. Бил поставен 
за епископ в Атина на мястото на мъ-
ченически загиналия Атински епископ 
св. публий. проповядвал словото Бо-
жие най-вече в Атина и в малоазийския 
град магнезия. подир много апостолски 
трудове и страдания в 130 г. св. Кодрат 
претърпял мъченическа смърт за вяра-
та в Господа иисуса Христа и бил по-
гребан в магнезия.

Този доблестен апостолски ученик е 
известен още и като апологет, защит-
ник на християнското учение. в 126 г. 
той написал такава блестяща аполо-
гия на християнството, че император 
Адриан, като я прочел, издал указ да 
не бъде осъждан никой от християните 
само за това, че изповядвал вярата в 
Христа, без доказателства, че е извър-
шил някакви престъпления. Апологията 
на св. Кодрат е изгубена. За нея споме-
нава църковният писател евсевий Кеса-

рийски.
в това си съчинение св. Кодрат до-

казва истината за божественото пра-
теничество на Христа спасителя, като 
сочи извършените от него чудесни из-
целявания на болни и възкресявания 
на мъртви. Той пише: “делата на нашия 
спасител можеха да се видят по всяко 
време, защото те бяха действителни. 
излекуваните и възкръсналите са били 
виждани не само тогава, когато са били 
изцелени или когато са били възкръс-
нали. Те са живеели след това доста 
дълго време - не само през време на 
земния живот на спасителя, но и подир 
неговата смърт. някои от тях доживяха 
дори до наше време.” Тия думи превеж-
да църковният писател историк евсевий 
Кесарийски. Те са малко на брой, но 
притежават голяма стойност.

Запазило се е друго едно съчине-
ние на св. апостол Кодрат - “послание 
до диогнет”. диогнет е бил образован 
езичник, който искал да узнае в как-
во се състои вярата на християните. в 
това послание този бележит апостол-
ски ученик е писал за живота на хрис-
тияните следното: “Те са в плът, но не 

живеят според щенията на плътта. нами-  
рат се на земята, но са граждани на 
небето. подчиняват се на установените 
закони, но със своя живот превъзхож-
дат самите закони. Те обичат всички.”

светите епископи Исакий и Меле-
тий учели народа на божествените 
духовни слова 

преподобните и благочестиви наши 
отци исакий и мелетий били еписко-
пи на Христовата Църква. и двамата 
изпълнявали едно и също светителско 
служение и се отличавали с богобоязли-
вост и християнски добродетели. Тяхно 
непрестанно дело било да учат народа 
на Божествените духовни слова и да 
ходят по Божиите заповеди. и двама-
та се отличавали с благотворителност, 
раздавали имуществото си на бедните 
и се смилявали над тях, като заедно с 
веществения хляб ги насищали и с ду-
ховен хляб - поучения и душеполезни 
наставления. със своя живот те заслу-
жили дар на чудотворство и починали в 
мир на старост в различни години, но в 
един и същи ден. 

Църквата почита на 21 септември св. ап. кодрат. св. Исакий и Мелетий, еп. кипърски (отдание на въздвижение)
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печат

София, жк. "дружба" 1,
ул. "илия Бешков" 3а

отговори на кръСтоСловицата 

от БроЙ 182

водоравно:
Купувачи. Алинея. Рамос /Серхио/. Ротор. 

Ик. ЗГР. "Ретро". "Аам". лакеи. "Печ". Аспарух. 
новинар. "Еносис". Тетива. Моторолер. Бонев /
Христо/. Вен /Джон/. "Матен". Во. нос. Венев /
Стоян/. Вик. Карол /луис/. Бов. Питагор. нумидия. 
Ананас. Регент. Кара Танас. Долар. лен. Жерар /
Шарл/. Ру /Емил/. Топ. невил /Фил/. "МАВ". Сонет. 
Сок. николов /Богдан/. Ротатор. Етилен. никола. 
Катамаран. "Санин". чинар. ламарина.

отвЕСно:
Бургас. Окови. Атоми. Ач. Парапет. Ситар. 

Пакети. Кум. Манов /Емил/. Канал. Вотан. Вол. 
Рорер /Хайнрих/. Гатер. лима. Бас. лусон. Конан 
/"Конан Варварина"/. Солар. Рахил. Варан. новер 
/Жан-Жорж/. Дирек. "Семир". Сажен. нал. Отен. 
Ранон. Север. на. Патриот. Телур. "Ритон". "лоо". 
Вебер /Карл/. Медал. Тиса. Мир. Питон. Бигор. 
Сакар. Бенин. Модел. Фотони. леи. чавеи. Ви-
нар. Колин. Яка. Равда. Ятрус. Рана.
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ТРОПС
16 

Футбол
по Макс спорт 3
19.45 лудогорец - 
Спартак търнава
22.00 Аякс - Марсилия

по Макс спорт 4
19.45 Шериф - Рома
22.00 брайтън - АЕК

по БтВ Екшън
19.45 лАСК - ливърпул
22.00 Рейнджърс - бетис

по ринг
19.30 легия - Астън Вила
22.00 уест Хем - бачка топола

по Бнт 3
боРбА, СП в белград
19.00 Финали (жени)

по Макс спорт 1
тЕниС
8.00 турнир в Чънду (мъже)

Гледайте

I кръг
Група Е: Фейенорд - Селтик 2:0 

1:0 стенгс (45+1) 2:0 Яханбакш (76); 
Лацио - Атлетико М 1:1 0:1 париос 
(29) 1:1 проведел (90+5).

Група F: Милан - Нюкасъл 0:0; 
ПСЖ - Борусия Д 2:0 1:0 мбапе (49-д) 
2:0 Хакими (58).

Група G: Йънг Бойс - РБ Лайпциг 
1:3 0:1 симакан (3) 1:1 елия (33) 1:2 
Шлагер (73) 1:3 Шешко (90+3); Ман-
честър Сити - Цървена звезда 3:1 0:1 

Букари (45+2) 2:1 Алварес (47 и 60) 3:1 
родри (73).

Група H: Барселона - Антверпeн 
5:0 1:0 Феликс (11) 2:0 Левандовски 
(19) 3:0 Батай (22-авт) 4:0 Гави (54) 5:0 
Феликс (66); Шахтьор Д - Порто 1:3 
0:1 Галено (8) 1:1 келси (13) 1:2 Галено 
(15) 1:3 тареми (29).

Втора лига
IX кръг
Монтана - Янтра 2:0 1:0 Цеков 

(56) 2:0 Буров (82-д).

 1. Септември 9 7 0 2 17:10 21
 2. Спартак Вн 9 6 1 2 11:5 19
 3. Монтана 9 5 3 1 12:6 18
 4. Марек 9 5 3 1 7:5 18
 5. Янтра 9 5 1 3 15:11 16
 6. Добруджа 9 4 3 2 11:7 15
 7. Струмска слава 9 4 2 3 14:11 14
 8. Черноморец Бс 9 3 4 2 10:10 13
 9. Марица Пд 9 4 1 4 13:15 13
10. Дунав 9 3 3 3 8:10 12
11. Спартак Пл 9 4 0 5 12:11 12
12. ЦСКА 1948-2 9 3 2 4 10:12 11
13. Литекс 9 2 3 4 9:14  9
14. Беласица 9 2 2 5 7:10  8
15. Лудогорец-2 9 2 2 5 7:11  8
16. Черноморец Бч  9 2 1 6 6:10  7
17. Спортист Св 9 1 3 5 9:15  6
18. Бдин 9 1 2 6 4:9  5

X кръг: утре, 17.00: марек - спар-
так пл; марица пд - Дунав; събота, 
17.00: ЦскА 1948-2 - Лудогорец-2; 
спортист св - Литекс; Янтра - черно-
морец Бч; черноморец Бс - монтана; 
Бдин - струмска слава; Беласица - 
Добруджа; неделя, 15.15: спартак вн 
- септември сф.

резултати

Лудогорец стартира днес в Лигата 
на конференциите. Шампионите по-
срещат спартак търнава от 19.45 ч. в 
разград. тимът от словакия ще бъде 
воден от бившия капитан на Левски 
роман прохазка. треньорът на “ор-
лите” ивайло петев изрази надежди, 
че няма да подценят съперника. в 
другата среща от Група H Фенербах-
че (тур) посреща Нордселанд (Дан).

“противникът е достоен за уваже-
ние, отстрани Лех познан и Днипро. 
Опитен отбор и играчи, но сме длъж-
ни да подходим максимално кон-
центрирано и да победим. силното 
оръжие на спартак е бързата контра-
атака. в първенството Лудогорец си 

е най-големият противник. като не 
подходим както трябва, сме уязви-
ми. сигурен съм, че концентрацията 
и мобилизацията ще бъдат на ниво”, 
обяви петев.

той не се притеснява от прохазка, 
който отлично познава обстановката 
в българския футбол.

“прохазка сигурно ще даде ин-
формация на съперника, но в днешно 
време не е трудно да разузнаеш про-
тивника. прохазка познава обстанов-
ката, играл е на нашия стадион, губил 
е на нашия стадион.

Най-близо до завръщане от конту-
зените са Антон Недялков и квадво 
Дуа, които ще започнат да тренират 

до края на месеца. сонко сундберг 
имаше възпаление отзад в крака и 
поради тази причина не игра с Ботев 
пд (2:2). Бърнард текпетей ще е ка-
питан, докато се завърне Недялков”, 
каза петев.

“Готови сме физически и ментал-
но. трябва да си готов за всеки мач. 
Да победиш Аякс като гост не го мо-
гат много отбори в нидерландското 
първенство. това е голямо постиже-
ние. Отпаднахме, но можем да из-
влечем позитиви, показахме, че сме 
добре подготвени физически. всеки 
мач опитвам да помогна на отбора”, 
обяви полузащитникът Якуб пьот-
ровски (пол).

Националният отбор 
по волейбол за жени 
допусна тежка загуба 
от Япония в олимпий-
ските квалификации. в 
токио младият отбор на 
Лоренцо мичели отстъ-
пи с 0:3 гейма (-20, -13, 
-11). това е четвърто 
поредно поражение за 
националките след загу-
бите от Белгия, турция 
и Бразилия, с което те 
изгубиха всички шан-
сове за игрите в париж. 
Японките и турция са 
на първите две места в 
класирането - с по 12 т. 
от 4 победи.

сега мичели в хода 
на втория и третия гейм 

мими Христова (65 кг) се бори сно-
щи за бронзов медал от световното 
първенство в Белград. в репешажите 
европейската ни шампионка надви с 
туш рускинята валерия Дондупова, а 
за място на финала снощи излезе на те-
пиха срещу състезателката с неутрален 

статут татяна паулава.
евелина Николова (57) започна с 

победа в репешажите, след като туши-
ра Лайлокхон собирова (Узб). после 
бронзовата медалистка от Олимпиа-
дата в токио 2020 загуби от Одунайо 
Адекуоройе (Ниг) и се прости с мечти-

те втори медал от световно след брон-
за в Лас вегас 2015.

вчера в “Щарк Арена” с победи 
стартираха Биляна Дудова (62), Юли-
яна Янева (68) и софия Георгиева (72). 
Дудова и Янева се борят и за олимпий-
ски квоти.

славия обяви назначението на иван колев. “66-годишният 
специалист заменя на поста старши треньор Хосе мари Баке-
ро. това ще бъде втори престой за колев на стадион “Алек-
сандър Шаламанов”. в първия си период начело на “белите” 
опитният треньор постигна 15 победи, 9 равенства и 17 загуби 
в 41 шампионатни мача. впечатление правят трите последо-
вателни успеха срещу Левски в рамките на 4 месеца”, обявиха 
от “Овча купел”.

Целта пред него ще е бързо да стабилизира изявите на 
тима, който е в зоната на изпадащите - 14-и с едва 4 точки от 
началото на сезона.

иван колев за последно работи в малдивите. той замени 
Бакеро, който в осем мача инкасира шест загуби и по една 
победа и равенство. 

Снимка Славия

иван Колев позира с фланелката на Славия, 
след като бе назначен от Венци Стефанов

Лудогорец стартира в 
Лигата на конференциите
ивайло Петев се надява да не подценят Спартак Търнава

Снимка fivb.com

Капитанката Мария Йорданова (вляво) забива 
през блокадата на Япония при загубата на българия 

„Лъвиците” с тежка загуба от Япония
отново заложи на млади 
състезателки без опит 
в националния отбор, 
но за разлика от мача с 
Бразилия (2:3) това не 
донесе успех. Най-ре-
зултатна отново бе ма-
рия Йорданова с 5 т., 
а мирослава паскова, 
мария кривошийска, 
радостина маринова, 
виктория коева и ива 
Дудова добавиха по 4. 
За Япония сарина Ни-
шида заби 13 т.

За България предсто-
ят три мача със съпер-
ници, които на теория 
могат да бъдат победе-
ни - перу, Аржентина и 
пуерто рико.

Мими Христова се бори за световен бронз

Иван Колев пое Славия


